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INFORMACE O ČINNOSTI ORGÁNŮ MĚSTA 
OD 15. 3. 2020 DO 15. 4. 2020

RADA MĚSTA:
ÚSSM:
• schvaluje použi�  inves� čního fondu ÚSSM Nová Paka na ná-

kup elektrické pánve ve výši 100 430 Kč.
• schvaluje pořízení elektrické pánve zn. Fagor-SB-E910 I od fi r-

my GASTROTECHNIKA ZICH a spol., s.r.o. za cenu 100 430 Kč
s DPH pro ÚSSM Nová Paka.

Majetky:
• schvaluje záměr směnit část pozemku parc. č. 2615/1 k. ú. 

Nová Paka (dle GP pozemek parc.č. 2615/4 o výměře 25 m2), 
část pozemku parc.č. 2610 k.ú. Nová Paka (dle GP pozemek 
parc.č. 4301 o výměře 19 m2) za část pozemku parc. č. 2613 
k. ú. Nová Paka (dle GP pozemek parc.č. 2613/3 o výměře 
cca 11 m2). 

• schvaluje výpůjčku  pozemků parc.č. 2095/1, parc.č.  3998/2, 
čás�  pozemku parc.č. 2093/2, čás�  pozemku parc.č. 2086/3 
k.ú. Nová Paka (prostoru Jírových sadů) - o celkové výmě-
ře cca 10 155 m2 za účelem pořádání jednodenní akce Paka 
Plná Piva dne 1. 8. 2020 ve prospěch spolku Pač�  blázni z.s, 
IČ 078 55 265.

• doporučuje ZM schválit prodej pozemků parc.č. 979/3 za-
hrada o výměře 360 m2 a parc.č. 979/7 zahrada o výměře 
50 m2 za cenu 250 000 Kč, do podílového spoluvlastnictví 
kupujících p. Zdeňka Horáka (podíl 1/2) a p. Jaroslavy Su-
chardové (podíl 1/2).

• schvaluje záměr směnit část pozemku parc.č. 75 k. ú. Val-
dov, trvalý travní prostor o výměře 41 m2 za část pozemku 
parc.č. 948/1 k.ú. Valdov, ostatní plocha – ost. komunikace  
o výměře 64 m2.

• schvaluje uzavření Smlouvy o výpůjčce pozemku parc. č. 
3016 orná půda, kat. území Nová Paka, mezi půjčitelem 
městem Nová Paka a vypůjčitelem panem Fran� škem Pe-
chem, Stará Paka, za účelem zajištění sekání travního poros-
tu na tomto pozemku.

Dotace a veřejnoprávní smlouvy:
• schvaluje poskytnu�  dotace ve výši 37 850 Kč Královéhra-

deckému kraji, pro zajištění dopravní obslužnos�  veřejnou 
autobusovou dopravou na lince 630028, v období 15. 12. 
2019 - 12. 12. 2020.

Veřejné zakázka a inves� ce:
• schvaluje zadávací dokumentaci na akci: „Rekonstrukce ko-

munikací 2020“.
• schvaluje navrženou vizuální podobu díla a smlouvu o vytvo-

ření a uži�  díla se zhotovitelem Ing. arch. Mar� nem Doub-
kem, Nová Paka, IČ: 73790885 na zhotovení díla s názvem: 
„Pomník hrdinům vzdušných bojů 2. světové války“.

• schvaluje upravenou zadávací dokumentaci veřejné zakázky 
na stavební práce zadávané ve zjednodušeném podlimitním 
řízení dle zákona č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných za-
kázek na akci: „Nízkoprahový klub Novopacko – II. zadání“.

Ostatní:
• schvaluje odložení zvýšení stávajícího nájemného z neby-

tových prostor ve správě TermoReal s.r.o. dle přiloženého 

seznamu. A ukládá TermoRealu prověřit za� žení nájemců 
nouzovým stavem.

• souhlasí s inves� čními záměry školských příspěvkových 
organizací zřizovaných městem Nová Paka, sloužícími jako 
podklad pro Strategický rámec Místního akčního plánu No-
vopacko v upraveném znění.

Plánované jednání zastupitelstva města 20. 4. 2020 – zrušeno.

Úplná znění zápisů a usnesení RM a ZM
na www.munovapaka.cz

DEZINFEKCE
Město Nová Paka a Královéhradecký kraj nadále zdarma 
poskytnou 1 litr alkoholové dezinfekce An� -COVID (výrob-
ce: ČEPRO, a. s.) na každou domácnost. Žádost můžete uči-
nit prostřednictvím webformuláře (popř. v pracovních ho-
dinách městského úřadu přes telefonní číslo 775 851 277). 
Plastové láhve daroval Pivovar Nová Paka, a. s., kterému 
� mto děkujeme.
Bytový dům s 10 a více jednotkami může požádat o 5 l, by-
tový dům s 4 až 9 jednotkami o 2 l na dezinfekci společných
prostor.
Distribuce proběhne v následujících dvou pracovních 
dnech po objednání přímo do domácnos� . Dezinfekce by 
vám měla vydržet min. jeden měsíc. Požádat si o ni můžete 
jednou za kalendářní měsíc.
Město si dovoluje poděkovat fi rmě el nino parfum, s. r. o., 
která městu darovala a naplnila 900 příručních fl akonků 
s rozprašovačem na dezinfekci.
                                                                                                                      

Josef Cogan
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Vážení spoluobčané, připomínka 75. výročí ukončení druhé světové války
proběhne ve čtvrtek 7. května 2020 v 10 hodin v Jírových sadech.

Vzhledem k současné situaci položí vedení města kytici
u památníku obětem války při dodržení všech stanovených opatření.

Už téměř dva měsíce je naším nechtě-
ným společníkem koronavirus. Nikoho 
se neptal, zákeřně napadl nás i celý svět. 
Nezbavíme se ho lehko a možná tady 
s námi bude už napořád, nebo se k nám 
bude bez pozvání vracet.
Časem na něj získáme odolnost i lék. 
Ani nyní však nejsme bezmocní, naučili 
jsme se mu svým chováním čelit. Plíží se 
k nám sice pokoutně a neviditelně, ale 
společně můžeme zpomalit jeho postup 
a získat čas, aby nezkolabovalo zdravot-
nictví a našel se i účinný způsob léčby 
vážných případů. Dodržováním opatře-
ní mu dokážeme přibouchnout dveře 
a udržet ho na distanc. Ne vždy se to 
však podaří.
Novopacko patří za� m k těm šťastným 
oblastem, kde se dosud neuchy� l. Je ale 
jen otázkou času, kdy k nám pronikne. 
Proto se na něj musíme připravit jak věc-
ně, tak psychicky. Pokud bude někdo na-
kažen, nesmíme na něj koukat skrz prsty. 

Střezme se jakýchkoliv projevů hysterie, 
až se tak stane.
To, že se nám začátek pandemie poda-
řilo celkem solidně zvládnout, byla sou-
hra vaší zodpovědnos� , opatření, intui-
ce, ale i toho pověstného štěs� . To nás 
za� m v této nelehké době neopouš� . 
Říká se, že přeje připraveným. Myslím, 
že nám ale vrací i vaši solidaritu mezi 
sebou a s ostatními. Ta je mezi občany 
Nové Paky vysoká. Od samého počátku 
však nemyslíme jen na sebe a pomáhá-
me i mimo Novou Paku.
Obce našeho obvodu ORP jsou přiroze-
ně naši nejbližší, i jičínskou nemocnici 
všichni bereme za svou, ale to, že v době 
kri� ckého nedostatku roušek dodávky 
od dobrovolníků z Nové Paky směřovaly 
například i do Fakultní nemocnice Hra-
dec Králové, dětské léčebny v Janských 
Lázních nebo do Fakultní nemocnice Krá-
lovské Vinohrady, ukazuje na velké srdce 
našich spoluobčanů. Místní organizace 

a občané tak dobrovolnictvím dokázali 
v nouzi alespoň částečně kompenzovat 
selhání státu při dodávkách ochranných 
prostředků do zdravotnických a sociál-
ních zařízení, která byla nejohroženější. 
Všichni dobrovolníci si zaslouží velké 
uznání a díky.
I nadále bude město pokračovat ve všech 
podpůrných ak� vitách, v případě potře-
by se na nás obraťte pro pomoc. Může-
te se registrovat i bez odebrání služby. 
To nám umožní vás rychleji informovat 
v rámci krizového řízení.
Závěrem bych rád poděkoval všem, 
kteří pomáhají tuto mimořádnou situa-
ci zvládnout, a všem občanům, kteří se 
v této situaci chovají zodpovědně a do-
držují mimořádná hygienická opatře-
ní. Naším cílem je vrá� t se co nejdříve 
k normálnímu, běžnému životu. Společ-
ně to určitě zvládneme.

Josef Cogan

DĚKUJI ZA SOLIDARITU

Konjuktura posledních 5 let znamenala 
značné zdražování, a to i, ve stavebnic-
tví. V letech 2015 a 2016 byl pravda ná-
růst cen jen o jedno procento. Nicméně 
od roku 2017 je nárůst znatelný, v roce 
2019 to bude vysoko přes 5 %, ale to je 
ofi ciální sta� s� ka za trh stavebních prací 
celkově. Pokud jde o dodávky městům 
a krajům, tak odhaduji, že je to přes 
10 %. 
Vzhledem k administra� vním překáž-
kám a smluvní rigiditě staví veřejný sek-
tor vždy dráž, než byznys. Obchodní spo-
lečnost po skončení soutěže může s vítě-
zem ještě tvrdě vyjednávat o ceně, kraj 
a město ne – fi rma má zákonem dané 
právo na zakázku. 
Co se stane teď po uvolnění vládních 
opatření pro�  koronaviru? Bude krize, 
a dojde ke snížení cen stavebních prací? 

Jako starosta města jsem zažil, kdy se 
o nový bazén „pralo“ 10 fi rem a z pro-
jektantem předpokládaných 95 mil. Kč 
soutěž cenu snížila na 70 mil. Kč. To bylo 
v roce 2012, a tak to šlo v letech 2010 
– 2015. Nejlepší to bylo v polovině kri-
ze (2011), v druhé polovině období se již 
nabídky počtem snižovaly a ceny zvyšo-
valy. Mnozí zbankrotovali a �  co zbyli, 
rozeznali realitu a už nestavěli pod vý-
robními náklady. 
Krizi může oddálit předvolební čas – 
v roce 2021 jsou volby do Poslanecké 
sněmovny a vláda obvykle na poslední 
chvíli hodně investuje, ale teď myslím 
není připravenost staveb a peníze pů-
jdou pro�  koronaviru. Také dotace z Ev-
ropské unie začnou proudit až v druhé 
polovině programového období, tedy až 
v letech 2023 a 2024. 

Mnoho samospráv teď může ukázat fl e-
xibilitu – a odsoutěžit připravované pro-
jekty, pokud je má. V Nové Pace se rozbí-
há soutěž rekonstrukce budovy kulturní-
ho střediska a také kláštera, každá akce 
za 100 mil. Kč. Krize může v rámci těchto 
soutěží znamenat milionové úspory. Dvě 
větší zakázky najednou mohou pro vel-
kou fi rmu znamenat úspory z rozsahu, to 
jistě rozpočtáři podniků zaznamenají – 
v jejich nabídkách se to projeví snížením 
cen. Kraj si teď ak� vně počíná zejména 
na silnicích a snad se ve správný čas po-
daří vypsat i soutěž na interní pavilon 
jičínské nemocnice. 

Rudolf Cogan,
člen rady kraje pro fi nance

KRIZE JAKO PŘÍLEŽITOST
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Do konce března se podařilo ženám 
i mužům zákona z obvodního odděle-
ní v Nové Pace nashromáždit celkem 
od osmnác�  různých dárců 1213 kusů 
tex� lních roušek. Většina jich již našla 
své nové majitele. Za zmínku jistě sto-
jí předání 200 kusů roušek na interní 
oddělení do nemocnice v Jičíně. Stejné 
množství si rovněž převzali zaměstnanci 
Domova pro seniory v Nové Pace. 
Velké poděkování si jistě zaslouží všich-
ni ak� vní aktéři a především šikovní 
spoluobčané za uši�  a dodání látkových 
roušek. Zároveň děkujeme všem lidem 
za jejich nošení, dále za bezpečné cho-
vání a v neposlední řadě i za dodržová-
ní všech vládních nařízení. Tímto svým 
zodpovědným jednáním všem pomáhá-
te zvládnout toto nelehké období.
Děkujeme.

Policistky a policisté z obvodního od-
dělení v Nové Pace se v uplynulých 
dnech rozhodli, vzhledem k velkému 
nedostatku ochranných roušek, oslovit 
nejednu šikovnou švadlenku z přilehlé-
ho okolí. Sami přiložili ruku k dílu.
Při samotných kontrolách dodržování 
nařízení vlády o povinnos�  nosit na ve-
řejnos�  roušku, nebo jiný ochranný pro-
středek, tak nejdou pouze cestou samot-
né represe a udělování pokut, ale i v tak-
to složité době především c�  všeobecně 
známé heslo „Pomáhat a chránit“. Při 
této příležitos�  rovněž lidem rozdávají 
preven� vní informační letáky pro senio-
ry spolu s informacemi jak správně nosit 
ochrannou roušku. 
S potěšením můžeme konstatovat, že se 
do této dobročinné akce zapojilo velké 
množství lidí, organizací, ale i soukro-
mých podnikatelů z celého širokého oko-
lí. Vzhledem k tomu, že se podařilo získat 
nad očekávání velké množství ochran-
ných roušek, budou policisté i policistky 
v této ak� vitě i v následujících dnech po-
kračovat. 
Všem dobrovolným dárcům a spolupra-
cujícím organizacím patří � mto velké 
poděkování za projevenou ochotu, soli-
daritu a především snahu pomoci lidem 
v této nelehké době. 
Společně to všichni zvládneme.
Děkujeme.

SRDCE NA SPRÁVNÉM MÍSTĚ

ŽIVOT BEZ BARIÉR Z NOVÉ PAKY V NOUZOVÉM STAVU
Život bez bariér, z.ú. je neziskovou or-
ganizací, která má vícezdrojové fi nan-
cování, kterými jsou dotace a příspěv-
ky od státu, kraje, měst, nadací. Má 
ale i vlastní fi nanční zdroje, které tvoří 
nemalou část přesně naplánovaného 
rozpočtu. Tržby uživatelů slouží k do-
fi nancování sociálních služeb, z tržeb 
za výrobky jsou hrazeny částečně mzdy 
zaměstnanců chráněných dílen. Důležité 
pro naši organizaci jsou tržby z doplňko-
vých činnos� , například půjčovna kom-

penzačních pomůcek, přechodné ubyto-
vání nebo kulturní prezentační akce. Bez 
těchto všech příjmů by naše organizace 
existovat nemohla.
V polovině března 2020 byl vyhlášen 
nouzový stav a tak Život bez bariér byl 
nucen omezit sociální služby. Klien�  
od poloviny března nepřišli a museli zů-
stat ve svých domovech. Stoly s rozděla-
nými výrobky z pracovních činnos�  zů-
staly prázdné, naplánované ak� vity byly 
zrušeny. 

Nulový příjem za tržby od klientů je vel-
ký problém. Proto zčás�  pomohla Na-
dace Charty 77 – Konto bariéry, která 
se již několikrát stala naším „strážným 
andělem“. Nebylo tomu jinak ani nyní, 
kdy přispěla fi nančním příspěvkem 
na některé ztráty způsobené nouzovým 
stavem. Sociální pracovníci a pracovníci 
sociálních služeb Života bez bariér ihned 
přehodno� li své pracovní pozice a roz-
hodli se nečekat s rukama v klíně, ale 
upravit stávající prostory třípodlažního 
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Jediné srdce na světě 
jsme měli,

jež dovedlo nás milovat.
Kdybychom láskou budit 

je chtěli,
neozve se nám vícekrát,

utichlo, zmlklo, šlo už 
spát.

Dne 14. května 2020
vzpomeneme 10. výročí úmrtí naší milované 

maminky, sestry, babičky a prababičky
paní LUDMILKY GLOSOVÉ.

Kdo jste ji znali a měli rádi, vzpomeňte s námi.

S láskou vzpomínají dcera a syn.

Centra bez bariér. To chválím, neboť se 
zajis� lo vymalování objektu svépomo-
cí, probíhaly sanitární dny, úklidy všech 
skříní, šuplíků, skladovacích prostor. 
Nebyla opomenuta ani tak neoblíbená 
archivace dokumentů za roky zpátky. 
Před� m se stále tyto práce oddalovaly, 
nebyl čas. Nakoupit výmalbu a vše s � m 
spojené, desinfekční prostředky, úkli-
dové prostředky stálo nemalé náklady. 
Život bez bariér je musel zafi nancovat 
i když zčás�  pomohli stálí přispěvatelé. 
Pravdou je, že nás hřeje u srdce fakt, že 
až klien�  přijdou a otevřou dveře, pocí� , 
že je vše nové, voňavé, čisté a připrave-
né pro další ak� vity.
Další naší činnos�  jsou prezentační akce, 
jejichž výtěžky se staly nedílnou součás-
�  dofi nancování zdravotně pos� žených 
zaměstnanců chráněných dílen. Tolik 
očekávané a připravované Dny otevře-
ných dveří se ke konci měsíce března ne-
konaly. Handicapovaní připravili spousty 
výrobků, proběhla prezentace formou 
výlepů plakátů, byly rozdány pozvánky, 
zveřejněny články v � sku a vše najednou 
jako mávnu� m proutku skončilo. Výtě-
žek z velikonočního jarmarku vždy činil 
nemalou částku, která putovala na do-
fi nancování handicapovaných zaměst-
nanců chráněných dílen. Nekonaly se 
ani další plánované akce spojené s Veli-
konocemi. Výrobky z keramiky, nebo 
ručního papíru nepatří do sor� mentu, 

který by někdo v současné době nutně 
potřeboval. Velikonoční zajíci a kraslice 
leží na skladě. Na další rok jsou neupo-
třebitelné, protože jsou vyrobeny z ma-
teriálu, který do dalšího roku nevydrží. 
Využili jsme skladové zásoby a tak látky, 
tkalouny, nitě byly použity na ši�  bavlně-
ných roušek. Většina z nich byla určena 
pro zaměstnance a klienty Života bez 
bariér, pro babičky a dědečky domovů 
pro seniory v Nové Pace nebo okolí. Bylo 
jasné, že výtěžek z prodeje nepokryje 
ani náklady na energie. To ale nebyl cíl, 
cílem bylo pomoci druhým. Nadace ČEZ 
oslovila naši organizaci a pomohla fi -
nančním příspěvkem s pokry� m provoz-
ních nákladů, spojených s ši� m roušek. 
Roušky šijeme dále za přijatelnou cenu, 
protože je pravděpodobné, že zůstanou 
dalším doplňkem šatníku každého z nás. 
V prodeji jsou nyní bavlněné roušky jed-
novrstvé a dvouvrstvé s vyměnitelnou 
vložkou ze špičkové třívrstvé tex� lie 
SMS. Každá rouška má svůj obal.
V omezeném režimu se ocitla i půjčov-
na kompenzačních pomůcek. Není divu, 
lidé mají strach, nechtějí ohrozit svého 
blízkého i když pomůcku potřebují. Po-
dařilo se ale najít kompromis, domluvit 
se se zákazníkem telefonicky a pomůc-
ku, když je potřeba, podstavit venku 
před objekt Centra bez bariér a v dosta-
tečné vzdálenos� . 
Ano fungujeme omezeně, jinak. I přes-

to se naši sociální pracovníci snaží být 
v telefonickém kontaktu s klienty, zeptat 
se jak se mají, zda něco nepotřebují. 
Pro naše klienty je to psychická podpo-
ra, vědí, že na ně myslíme a počítáme 
s nimi. 
Ani práce na projektech obnovy klášte-
ra nebyla omezena. Pracujeme jen více 
online. Myslím, že tato doba lidi více 
propojí, některé donu�  se zastavit a za-
čnout myslet jinak, pracovat jinak a pře-
hodno� t své priority. Pozi� vní na nouzo-
vém stavu je fakt, že se konkrétně v naší 
organizaci podařilo připravit nově upra-
vené prostory pro naše klienty, zájemce, 
zákazníky, což by za normálního provozu 
bylo zřejmě složitější. Nevíme, jak dlou-
ho tato situace bude trvat, proto si vá-
žím každé podpory a děkuji za ni.
Věřím, že zase bude lépe. 

Jitka Fučíková

Rádi bychom touto cestou poděkovali
celému kolektivu z Domova seniorů
v Nové Pace za příkladnou péči

o naši babičku Danušku Končickou.

Děkuje rodina Končických
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Zrušili nám kroužky, tak jsme šili roušky

Nechci vám podrobně popisovat, jak 
jsme v nouzovém stavu za zvuku písní 
„Švadlenka Madlenka“ a „Projděte dům 
do všech koutů…“ zkoušeli, jakou zátěž 
vydrží domácí kufříkové stroje (velkou, 
fakt velkou). Upřímně doufám, že až vy-
jde květnový Achát, bude rouškové ob-
dobí už za námi.
Museli jsme na čas přerušit činnost, ale:
• Měli jsme to štěs� , že jsme mohli cho-
dit do práce a dělat to, co právě bylo po-
třeba.
• Uvědomili si, jakým restartem jsou pro 
nás takovéto výjimečné situace a připo-
mněli si, jak jsme rádi, že spolu můžeme 
pracovat.

• Lidé, kteří za námi chodili, byli milí 
a vděční, nosili nám různé dobroty a kro-
mě pár kil tělesné hmotnos�  jsme získali 
i mnoho pozi� vních zkušenos� . 
• Zjis� li jsme, jak rychle lidé dokážou
zorganizovat pomoc, aniž by je k tomu 
někdo vyzval nebo by za to očekávali 
nějaké uznání. Vám všem (a bylo vás sku-
tečně hodně) patří velký dík a respekt.

Koronavirové období je pro spoustu lidí
velice náročné. Myslíme na všechny živ-
nostníky, kteří museli ze dne na den pře-
rušit svoji živnost a zůstali bez příjmu. 
Myslíme na všechny rodiče, kteří se ze 
dne na den stali učiteli svých dě� . My-
slíme na učitele, kteří se ze dne na den 
museli popasovat s distanční výukou. 
Myslíme na vás na všechny a přejeme 
vám hezké jarní dny a hodně zdraví.

Těšíme se, až se bude Stonožka opět 
hemžit dětmi a rodiči, těšíme se 
na všechny! Za� m nás sledujte na 
www.ddmstonozka.cz, nebo na našem 
facebooku.

Za tým DDM Stonožka
Ivana Nováková

BŘEZNOVÝ POZDRAV ZE STONOŽKY
Lidová tvořivost v době 

nouzového stavu

Pečovatelská služba 
Nová Paka v praxi

VIRUS

Když nás KORON navští vil,                              
všem nám sebral hodně sil. 
Na huby jsme šili roušky,  
nezbaví nás ale tloušťky. 

Jenom kyslík nemáme,  
my se ale nevzdáme.
Ráno jdeme do práce,   
není to však legrace.  
   
Ruce si hned myjeme   
a dezinfekci lejeme.  
Teplotu si změříme,  
a k autům honem běžíme. 

Klienty své vykoupeme,  
na nákupy zajedeme.
Lékárny a sámošky
a funíme si pod roušky.

Empír, roušky, rukavice,
no, coby jsme chtěli více.
Do „ksichtu“ si nevidíme,
očima se domluvíme.

Obědy pak rozvážíme,
po schodech si „pofuníme“.
V kuchyni se sejdeme,
do empíru vlezeme.
                            
Myčka hučí, pára hřeje,
pot z čela pěkně leje.  
Ešusy se na nás valí,
nás už bolí všechny svaly.  
  
Ještě auta omyjeme,
do garáže zajedeme.
Jdeme vše zapsat!
Nevím, co jsme všechno dělali…
Teď se toho hodně valí…

Jedno ale přesně vím,
HOLKY MY JSME PROSTĚ
DOBRÝ TÝM. 
   

Jana Chmelová – pečovatelka
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NEZAPOMÍNÁME NA DĚTI A MLÁDEŽ
ANI V DOBĚ NOUZOVÉHO STAVU A PANDEMIE

Potřebuješ pomoct s úkoly, vysvětlit učení? 
Chybí ti kámoši a nemáš si s kým pokecat? 
Trápí tě, co se nyní děje?
Máš strach o své blízké? 
Nudíš se doma a nevíš, jak se zabavit? 

Pracovníci nízkoprahových klubů 
jsou tu stále pro tebe!

OBLASTNÍ CHARITA
JIČÍN

EXIT Jičín
Tel.: 731 604 657
exit@charitajicin.cz
FB: Nízkoprahový klub 
    Exit
Skype: NZDM Exit
IG: nzdm_exit

NÍZKOPRAHOVÉ KLUBY
PRO DĚTI A MLÁDEŽ

PoHoDa Hořice
Tel.: 739 394 317 
pohoda@charitajicin.cz
FB: Nízkoprahový klub 
    PoHoDa Hořice
Skype: NZDM PoHoDa
IG: nzdm_pohoda

RELAX Nová Paka
Tel.: 736 511 556
relax@charitajicin.cz
FB: Nízkoprahový klub 
    Relax
Skype: NZDM Relax
IG: nzdm_relax

PoHoDa Hořice
Tel.: 739 394 317 

facebook

ZDRAVOTNÍ PROGRAMY 2020
příspěvky proplácíme od 1. 2. do 11. 12. 2020

PRO DĚTI
700 Kč na sport
500 Kč na dentální hygienu
2 000 Kč na rovnátka

PRO MAMINKY
500 Kč v době těhotenství
1 000 Kč po porodu
batůžek a teploměr

pro každého novorozence

PRO SENIORY
500 Kč na sport, pomůcky 

pro prevenci úrazů…

PRO DOSPĚLÉ
500 Kč na pravidelnou 

sportovní aktivitu v rámci 
fi tness center

1 000 Kč  na odvykání 
kouření

PRO DÁRCE KRVE
 až 5 000 Kč

… příspěvky na diety pro 
specifi cké diagnózy, na moderní 
diagnostické a léčebné metody, 
ozdravné pobyty, očkování 
a mnoho dalšího.

Chcete se stát naším klientem a mít tyto a další výhody?
Registrujte se k Zaměstnanecké pojišťovně Škoda od 1. 7. do 30. 9. 2020.
Do péče Vás přijmeme od 1. 1. 2021.

Sledujte nás na  zpskoda
www.zpskoda.cz
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Vážení čtenáři, 
nabízím Vám rozhovory z jičínské ne-
mocnice, kde za třítýdenního provozu 
Covid oddělení zdravotníci vyšetřili přes 
osmdesát pacientů a zachyti li mezi nimi 
tři nakažené. Rozhovor jsem vedla s pri-
mářem MUDr. Jiřím Cyrany, který toto 
oddělení vede a který mi poskytl zajíma-
vé odpovědi na aktuální otázky, vyzpoví-
dala jsem také vedoucí sestru oddělení 
Marti nu Vítovou a léčebného náměstka 
nemocnice MUDr. Lubomíra Voltra, kte-
rého jsem se ptala mj. i na odhadované 
ekonomické dopady současného stavu.
                       
(stav do 8. 4. 2020)

Když přišel nemocnicím pokyn ke zříze-
ní improvizovaných Covid center, měla 
jičínská nemocnice výhodu. Po několika-
denním stěhování a přeorganizovávání 
práce mohla začít využívat část nemoc-
nice, která byla dle původních archi-
tektonických plánů připravována jako 
Emergency oddělení. Tyto prostory spl-
ňují všechna potřebná kritéria. Mají od-
dělený vchod a nejsou průchozím oddě-
lením ani z vnitřní čás�  budovy. Navíc je 
zde také sál s ven� lovaným lůžkem pro 
resuscitaci nejohroženějších pacientů. 
„Je to jako starý nástroj, který nikdy ne-
sloužil svému pravému účelu. My jsme ho 
jen našli, vylešti li a vdechli mu tak nový 
život,“ říká primář Interního oddělení 
MUDr. Jiří Cyrany, který nově vzniklé 
oddělení organizačně zajišťuje. „Pomalý 
nástup poziti vních pacientů nám dává 
čas se lépe připravit“, dodává náměstek 
léčebné péče Oblastní nemocnice Jičín, 
MUDr. Lubomír Voltr. 

Jak náročné bylo změnit chod nemocni-
ce ze dne na den? 
Lubomír Voltr: Náročné to bylo hlavně 
proto, že všichni máme zažité nějaké pra-
covní stereotypy, algoritmy uvažování 
a najednou přišlo nařízení o vybudování 
infekčního centra se zvláštním režimem 
a nároky na specifi cké ochranné pomůc-
ky. Situace se navíc pořád měnila, vláda 
vydávala nová a nová rozhodnutí . Původ-
ně jsme pracovali na vytvoření a zaškole-
ní výjezdové skupiny na domácí odběry, 
to se ale neuskutečnilo, protože jsme ne-
měli ochranné pomůcky. Nakonec jsme 
vytvořili celé oddělení, které zatí m zachy-
ti lo několik poziti vních pacientů, všichni 
ostatní byli negati vní. To nám dává čas 

přemýšlet, jak budeme postupovat, až 
bude poziti vních pacientů více. 

Jak zvládají tuto situaci zaměstnanci 
nemocnice, zdravotníci?
Lubomír Voltr: Chod Covid oddělení za-
jišťují především internisté a částečně 
oddělení ARO. Hůře tu situaci snášejí ně-
které sestřičky, zejména starší, které byly 
zvyklé sloužit v jednosměnném provozu 
na ambulancích a těžko se vyrovnávají 
s tí m, že by měly začít sloužit ve zcela ji-
ném provozu, včetně nočních směn. Ně-
kteří zaměstnanci jsou z toho ve stresu, 
část z nich se bojí epidemie, další se obá-
vají nových podmínek, pro nás pro všech-
ny je to takový křest ohněm. Snažíme se 
vyhnout vyřazení některého z klíčových 
oddělení z provozu tí m, že jsme rozděleni 
na týmy, které se střídají tak, aby v pří-
padě karantény nebylo ochromeno celé 
oddělení. 

Součás�  zvláštních opatření bylo také 
zastavení všech neakutních výkonů 
v nemocnicích. Jaký dopad bude mít 
podle Vás toto opatření?
Lubomír Voltr: Ano, nyní provádíme jen 
onkologické a akutní výkony. Je ale jasné, 
že ostatní pacienti  se svých diagnóz sami 
nezbaví, přijdou, až opatření skončí. Tedy 
čím déle bude opatření trvat, tí m více 
práce nás poté čeká. V souvislosti  s tí m 
řešíme například problém s dovolenými, 
protože zdravotníci mají nyní zákaz čer-
pat dovolené a až toto opatření skončí, 
budou mít všichni pět týdnů nevybrané 
dovolené, zrovna v době, kdy bude v ne-
mocnici spousta práce. 

Jaký ekonomický dopad to bude mít?
Lubomír Voltr: Otázek máme nyní oprav-
du hodně a odpovědi na ně zatí m nezná-
me. Jedna z nich je fi nancování nemocnic. 
VZP se sice vyjádřila, že paušální fi nan-
cování pro tento rok zůstane zachováno, 
ale výkonově jsme nyní téměř na mini-
mu, ambulance jsou zrušené, operati va 
je přiškrcená, takže nevytváříme potřeb-
né body, které pojišťovna proplácí. Nikdo 
neví, co bude následovat. Pokud bude 
v příští m roce nárůst nezaměstnaných, 
budou plati t daleko méně na zdravotním 
pojištění… a s tí m souvisí celá řada otá-
zek, na které vám dnes nikdo odpověď 
nedá. Snažíme se proto nyní šetřit, máme 
zakázány veškeré investi ce mimo havárií 
a nutných výdajů na epidemii. Nakupu-

jeme pouze desinfekční a ochranné pro-
středky, atd. Samozřejmě nejvyšší polož-
kou nemocnice jsou mzdy, které musíme 
vyplácet v plné výši dál, i zaměstnancům, 
kteří jsou doma. Jen část z nich využilo 
statusu OČR, kdy mají nárok na 60 pro-
cent platu. 

Na Covid oddělení právě zazvonil tele-
fon z jiné čás�  nemocnice. Personál do-
stává informaci o pacientovi, u nějž je 
podezření na nákazu. Za několik minut 
přivádí staršího muže zdravotní sestra. 
Sestřička z Covid centra přebírá tašku 
s jeho věcmi a pomáhá muži svléknout 
vrchní ošacení. Pak ukládá očividně 
unaveného pacienta na lůžko. Na další 
postup se ptám staniční setry Mar� ny 
Vítové, která práci svých kolegyň sle-
duje.

Co následuje po příchodu pacienta?
Marti na Vítová: O dalším postupu u pa-
cienta rozhoduje lékař. Pokud je pacient 
v dobrém stavu, může čekat na výsledek 
testu i doma, posuzujeme ale i to, jaké 
má doma zázemí a další okolnosti . Na vý-
sledek testu čekáme různě dlouho, od ně-
kolika hodin až po několik dní. Pokud je 
výsledek testu negati vní, přemístí me 
pacienta podle jeho potí ží na příslušné 
oddělení, případně ho propustí me domů. 

Jak se k vám pacien�  nejčastěji dostá-
vají?
Marti na Vítová: Někteří k nám přicházejí 
bez doporučení, s požadavkem, že chtějí 
udělat výtěr, my jsme tu ale především 
pro ty pacienty, kteří potřebují hospi-
talizaci, další postup tedy volíme podle 
stavu konkrétního člověka. Staráme se 
tu o ty, kteří jsou schvácení, potřebují 
pomoc, takže mezití m, co čekáme na vý-
sledek testu na Covid, poskytujeme jim 
léčbu, která jim pomůže se vzpamato-
vat. Další pacienty nám sem posílají lé-
kaři, kteří nám telefonicky sdělí všechny 
potřebné informace. To nám umožní se 
lépe připravit. Část pacientů se k nám 
dostává záchrannou službou anebo pře-
sunem z jiných oddělení nemocnice, když 
například pacient na lůžku začne mít re-
spirační potí že. 

Jak pacien�  podezření na Covid snáší? 
Jsou vystrašení?
Marti na Vítová: Nic takového jsem 
u pacientů, kteří naším oddělením pro-

JIČÍNSKÁ NEMOCNICE V DOBĚ COVIDOVÉ: ZMĚNY V BUDOVĚ
I V MYŠLENÍ LIDÍ
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šli, nepozorovala. Naopak, musím říct, 
že dobře spolupracují a jsou klidní. Spíš 
bych řekla, že okolí, ať už veřejnost, tak 
i ostatní zdravotníci mají o této nákaze 
špatné informace. Sestřičky, které na na-
šem oddělení pracují, někteří lidé ozna-
čují za přenašeče a bojí se s nimi přijít 
do kontaktu, ale je to jenom špatnou in-
formovaností . 

Jak se vyrovnáváte s � m, že nevíte, co 
vás čeká?
Marti na Vítová: Už teď je každý den jiný. 
Některé dny jsou o něco klidnější, jindy 
se nám tady sejdou čtyři záchranky na-
jednou, to se nedá předvídat. Já jsem 
na tento způsob práce z interních ambu-
lancí zvyklá, tam jsme nikdy práci neměli 
naplánovanou. Pořád si říkám, že to nej-
horší nás čeká, snažíme se na to maxi-
málně připravit, i když nevíme, zda se tu 
naplní ty scénáře, které vidíme v zahra-
ničí. Mým úkolem je také vytvářet dobré 
pracovní podmínky pro sestřičky, které tu 
pracují, udržovat je v dobré náladě, dát 
jim zázemí, kde si mohou chvilku odpo-
činout a také je všechny postupy práce 
dobře naučit, aby si byly jisté, že vše děla-
jí správně. Pracují ve stresovém prostře-
dí. Často si kladou otázku, zda mohou jít 
po práci klidně domů, aby nenakazily své 
blízké. 

V souvislos�  s nákazou se všemi pády 
skloňuje téma ochranných pomůcek. 
Na to se ptám primáře MUDr. Jiří Cyra-
nyho. 

Je personál Covid centra v jičínské ne-
mocnici dostatečně chráněn?
Jiří Cyrany: Jedna věc je, zda je těchto 
pomůcek dostatek a v jaké jsou kvalitě. 
Ale skoro stejně významné je i to, zda je 
umíme používat. Čím jsou tyto pomůcky 
sofi sti kovanější, tí m více proškolení člo-
věk potřebuje. Musíme si také uvědomit, 
že v nemocnicích, které se teď o nakaže-

né COVID-19 starají, jako některé pražské 
nemocnice a v našem regionu Fakultní 
nemocnice Hradec Králové, se této pro-
blemati ce věnují zdravotníci, kteří byli 
pro práci na infekčním oddělení vycviče-
ni. Jsem proto rád, že jsme teď měli při-
bližně dva týdny na to, se na tuto práci 
připravit. Jsou známy případy, že perso-
nál se infi koval i přesto, že používal ade-
kvátní pomůcky. Důvodem mohlo být, že 
s nimi ti to zdravotníci nedokázali dobře 
zacházet. Pomůcek už je nyní relati vní 
dostatek, snažíme se také nespoléhat jen 
na centrální dodávky a spolupracujeme 
třeba i s ČVUT, které nás vybavilo upra-
venými maskami osazenými fi ltrem.

V současné době zabezpečuje péči 
o nakažené pacienty Fakultní nemoc-
nice Hradec Králové. Jste připraveni se 
zapojit v případě, že by její kapacita už 
nestačila?
Jiří Cyrany: Nyní jsme na prahu epide-
mie, kdy potřebujeme efekti vní diagnos-
ti cké oddělení, tedy COVID ambulanci, 
která umožní provést u pacientů odběr, 
postarat se o ně adekvátně do výsledku 
testu, což je často někdy i více než 24 
hodin, a ty s poziti vním výsledkem testu 
odeslat do FN HK. Těžko odhadnout, jak 
dlouho tato situace vydrží. V případě, že 
nastane další fáze a kapacita FN bude 
zaplněna, máme již nyní fungující lůžkové 
oddělení ORL, kde máme k dispozici 20 
lůžek s možností  podávání kyslíku. Pokud 
by ani to nestačilo, jsme schopni v další 
fázi uvolnit ještě oddělení gynekologické 
se stejnou kapacitou a vybavením Ale za-
tí m co první fáze je nyní personálně za-
bezpečena, v další fázi by již mohl nastat 
problém s dostatkem personálu, zvláště 
pokud musíme počítat na vrcholu epide-
mie i s nemocností  personálu možná až 
v řádu desítek procent. Případnou péči 
o venti lované pacienty je schopno zajis-
ti t oddělení ARO, kde přípravy probíha-
jí i do takových detailů, jako je změna 

nastavení klimati zace tak, aby se mini-
malizovalo riziko kontaminace oddělení 
od nemocného pacienta. 

Myslíte si, že nastavená opatření v ČR 
jsou adekvátní situaci a jak se podle Vás 
bude epidemie v Česku vyvíjet?
Jiří Cyrany: Já jsem opti mista a myslím, 
že opatření budou umět průběh epide-
mie oplošti t natolik, že „italský scénář“ 
bychom tu neměli zažít. Je třeba si uvě-
domit, že u nemocných od okamžiku, kdy 
u nich nemoc propukne, do doby, než 
se dostanou do těžkého stavu, uběhne 
zhruba 7–10 dní. Jakmile tedy v populaci 
začnou tzv. vybuchovat těžké případy, je 
to až po týdnu či dvou od průniku infekce 
do regionu. V tu chvíli tedy musíte počí-
tat s tí m, že spousta dalších požárů už 
obrazně doutná. V Itálii epidemie probí-
hala podstatně delší dobu, než by se zdá-
lo z prvních zpráv o úmrtí ch ve sdělova-
cích prostředcích. Chybí mi ale přesnější 
epidemiologická data z našeho regionu, 
ke kterým v současnosti  nemáme pří-
stup. Pokud bychom tyto informace měli, 
usnadnilo by nám to práci a pomohlo 
k rychlejšímu odhalení nemoci u někte-
rých pacientů. 

Jaký smysl má testování u lidí, u kte-
rých nemoc probíhá mírně a dodržují 
izolaci?
Jiří Cyrany: Je třeba si uvědomit, že v ro-
dině, zejména v menších bytech, je někdy 
těžké dodržet velmi přísná izolační opat-
ření, aby se zamezilo nákaze mezi členy 
domácnosti . Do toho teď probíhají ještě 
běžná respirační onemocnění a odlišit je 
od infekce COVID-19 prakti cky není mož-
né. Testování proto smysl jistě má a bude 
na něj navázána i připravovaná inteli-
gentní karanténa, ačkoliv je otázka, jak 
v této fázi epidemie toto opatření ještě 
zafunguje.

Lucie Chyti lová
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Slavnostní odpoledne konané při příleži-
tosti  životních jubileí bývalých Staropa-
čáků, dnes cyklisti ckých legend, bratří 
Kvapilů, o kterém psal Danda Polman 
ve svém Občasném sloupku občana 
v dubnovém Achátu, a kratší nemoc, 
která mě začátkem března připoutala 
na lůžko, se pro mě staly impulsem k po-
skládání střípků mých vzpomínek do pří-
běhu, o který se s vámi, máte-li zájem, 
ráda podělím.
Jako malá cácora jsem trávila s mým tať-
kou, jeho kámošem Čefanem a synem 
Radkem pohodové letní dny na staro-
packém koupališ�  anebo u rybníku Mi-
kuláš. Vozila jsem se pěkně v sedátku při-
dělaném na jízdním kole Ukrajina, takže 
pro taťku to musel být slušný sportovní 
výkon. A že u vody vyprahne, museli 
jsme cestou domů zastavovat Na Starý 
poště, U Kulatý báby, U Lípy... V hospodě 
to pro mě tenkrát byla otrava, a tak jsem 
taťkovi upíjela pivečko, abychom byli 
rychle doma za mamkou. Jak tak na to 
vzpomínám, je mi čím dál jasnější, proč 
mi dnes tak chutná pivo. Cestou z jed-
noho „vydařeného“ turné po packých 
pivnicích jsme se s taťkou pěkně vymleli. 
Po tomto mém prvním adrenalinovém 
zážitku jsem při jízdě v sedátku vždycky 
křičela: „Tatí nku, tatí nku, nenahejbej to-
lik!“
Když jsem povyrostla, začala jsem se učit 
jezdit na kole sama, na vypůjčeném kole, 
s asistencí naší party pouličních raubířů. 
Toužila jsem po svém vlastním bicyklu, 
a tak jsem ve čtvrté třídě začala střádat 
stovku kapesného, které jsem dostávala 
každý měsíc od taťky. Za uspořený peníz 
mi naši k 10. narozeninám pořídili moje 
první kolo, podpulťáka značky Velamos 

(takového dnešního „singlspída“). Jízda 
do kopce bez pomoci přehazovačky byla 
fuška, ale jelikož jsem odjakživa bojovni-
ce, rvala jsem se s � m, jako Šárka s Vlas-
tou, když táhly do dívčí války. Najezdila 
jsem na něm mnoho kilometrů při cykli-
s� ckých projížďkách s turisťákem. S klu-
kama z oddílu jsem si svůj stroj občas 
vyměnila. Pro ně byla jízda na mém kole 
posilovacím tréninkem a já jsem byla 
v Jiříkově vidění, jak mi to na zapůjče-
ném favoritu vybaveném přehazovač-
kou a úzkými pláš�  valí. Na Velamosu 
jsem později mnohokrát vyhrála závod 
Nová Paka – Valteřice. Soupeřila jsem 
s našima, kteří jeli busem. Já se opřela 
do pedálů mého stroje a hurá k babičce! 
Dávala jsem těch 23 km tak za hodinu 
dvacet, což bylo ve fi nále o fous rychlejší 
než autobus, protože byl ve Vrchlabí pře-
stup s časovou prodlevou. 
Bavila mě taky jízda na koloběžce, kterou 
jsem si půjčovala od tety, když jsem bý-
vala ve Valteřicích na prázdninách. Dnes 
je to běžný dopravní prostředek, ale své-
ho času byl vidět jen zřídka. Okolo Vrch-
labí na něm v létě trénovali běžkaři. Svoji 
koloběžku značky „made in doma“ jsem 
dostala ke svým sedmnác� nám od strej-
dy. Musela jsem se přičinit se sháněním 
dílů k její výrobě. Řídítka a kola ke sklá-
dačce, která posloužila jako základ, jsem 
sehnala jedině díky známému z Prahy, 
protože v packém Kovomatu bylo v osm-
desátých letech vymetýno jako v super-
marketech po prvních zprávách o šířícím 
se koronaviru. Jízdu na koloběžce jsem 

si fakt užívala. Když jsem na ní vyrážela 
z Pece (kde jsem osm let bydlela) na Po-
mezní boudy, tak dnes nechápu, co mě 
do těch kopců hnalo. Vlastně mě to spíš 
ploužilo. Pak jsem koloběžku odložila, 
začala jsem jezdit s kočárkem… Jak šel 
čas, přivlastnil si moje kolo Velamos tať-
ka ke svým oblíbeným jízdám do Lipky. 
Po letech tak zúročil svůj vklad. 
Asi ve třice�  jsem si pořídila svého prv-
ního bajka. Byl to Superior. Měl pevnou 
vidli. Po začátcích na Velamosu a dřině 
na koloběžce to pro mě bylo parádní jež-
děníčko. Na tomhle kole jsem úspěšně 
dokončila poslední ročník legendárního 
orientačního závodu horských kol Carlos 
Bike Cross, jehož otcem je Karel Kotyk, 
který se � mto počinem zasloužil o rozvoj 
mountain bikingu na Novopacku. Karlo-
va dese� letá činnost nás (mě a Pavla 
Beryho Hakla) v roce 2004 inspirovala 
k uspořádání 0. ročníku závodu horských 
kol Bláznivé cross county, a tak jsme ply-
nule navázali na Karlovu rozjetou tradici. 
V následujícím roce se k nám přidal Mar-
� n „Pýca“ Pyciak a společně jsme založili 
občanské sdružení Velocipéd klub Nová 
Paka, aby náš závod získal punc ofi ciality. 
Jeho název jsme několikrát měnili. Dnes 
je známý jako BEMANIAX Novopacký 
maraton a letos na podzim se pojede 
již po sedmnácté v řadě. Jeho organi-
zace by se neobešla bez pomoci skvělé 
party dobrovolníků, kteří se postupem 
času nabalují a sami hlásí. Láska k cyk-
lis� ce nás spojuje. Díky našemu závodu 
jsme s Berym poznali kvantum nových 

JAK JSEM HLEDALA CESTU K CYKLISTICE
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lidí, mnozí se stali našimi kamarády 
a přáteli. Společně prožité historky by 
vydaly na další story. Vynaložená ener-
gie na pořádání cyklo maratonu se vrací 
od spokojených bajkerů a bajkerek zpět 
jako bumerang. Je skvělé vidět malé 
i velké závodníky na startu, na tra� , 
v cíli, na stupních vítězů... Jejich radost 
ze dne prožitého na bajku v Nové Pace je 
přidanou hodnotou, díky níž mám poka-
ždé na sto procent dobité baterky. Ale to 
jsem trochu odbočila.
Krom horských kol mám také v oblibě 
stará kola, tzv. „schwarze“, na kterých se 
proháněli naši dědové a babičky. Doma 
jich máme několik. Zachránili jsme je 
před sešrotováním ve sběrných surovi-

nách. Pravidelně je oprašujeme na jaře, 
kdy se s partou velocipédistů a dalších 
sportovních nadšenců vypravujeme 
na spanilou jízdu spojenou s otevíráním 
hospod. Na švarcíku jsem také odjela 
několik ročníků legendárního jičínského 
Tour de Bier, přestože holky mohou ten-
hle závod absolvovat na horáku. V roce 
2014 jsem se na svém starém velocipé-
du postavila z recese na start jubilejního 
20. ročníku packé čtyřiadvace� hodinov-
ky. V noci byla zima, a tak jsem jako „dá-
mička“ zmizela domů zalehnout a závod 
jsem na pět hodin přerušila. Nakonec mé 
síly stačily na 352 km, čímž vznikl ženský 
rekord packé tra� . Tento svůj nejlepší 
výkon jsem pak v témže roce překonala 

ještě dvakrát v sérii čtyřiadvace� hodino-
vek Na Ploužnici v šest na mém historic-
ky druhém bajku Rock maschina, na níž 
jsem zdolala za 24 hodin metu 414 km. 
Tuhle „mašinu“ jsem pěkně protáhla na-
posledy vloni, a to z Horní Moravy přes 
Králický Sněžník až do Budapeš�  a už se 
připravuje na nadcházející trip. S Berym 
a dalšími nadšenci máme v plánu pod-
niknout v létě cyklovýlet z Nové Paky 
do Vídně. Pokud budeme muset změnit 
cíl a zůstat v Čechách, vydáme se zjis� t, 
jak je to s tou nudou v Brně. 

Pedálu zdar!
Šárka Haklová

SKAUTOVÁNÍ V NOUZOVÉM STAVU
Od 11. března se i skautské činnos�  do-
tklo epidemiologické opatření, kdy byla 
do odvolání přerušena veškerá činnost. 
Nikdo jsme si nedovedli představit, že si-
tuace bude pokračovat i po celý duben. 
Akce jsme rušili z týdne na týden – nej-
prve pobyt na horách pro dě� , pak pro 
dospělé. Později i „Ukliďme Česko“, kte-
ré se třeba uskuteční po letních prázdni-
nách. Nyní, když píši tento článek, víme, 
že se neuskuteční pro skauty slavnostní 
a tradiční Oheň sv. Jiří – patrona skautů 
a skautek. 
Za akci „Ukliďme Česko“ vznikla alter-
na� va od trutnovských skautů „Skau�  
čis�  přírodu“ – viz plakátek. Někdo vyrá-
ží do přírody s pytli sám od sebe, což je 
příjemná zpráva. Smutné však je to, jak 
velké množství odpadu jednotlivci sta-

hují z okolní přírody. Místo, aby se člověk 
kochal jarní přírodou se opět po zimě se-
tkává s prázdnými láhvemi, plechovkami 
a plasty.
Možná předchozí řádky vypadají, že se 
činnost zastavila, ale opak je pravdou. 
Místo družinových schůzek si vedoucí 
družinek vymysleli hru, která spojuje 
skautské dovednos� , znalos�  a komuni-
kaci. Vedoucí se tedy scházejí a domlou-
vají skrze virtuální prostředí, vymýšlejí 
etapy a úkoly ke hře a dě�  je poté v prů-
běhu týdne plní a učí se s námi komu-
nikovat opět skrze virtuální prostředky.
Nouzového stavu se také využilo k pra-
cím ve skautské klubovně, které byly plá-
novány na letní prázdniny. Všechny pro-
story se nechávají vymalovat a postupně 
se nahrazuje zastaralý – téměř třice� letý 

– inventář. Až se obnoví činnost, bude 
zkrášlené prostředí opět sloužit k druži-
nové náplni a návštěvníkům z řad skau-
tů z celé republiky, kteří k nám jezdí 
na víkendové pobyty. Prostory klubov-
ny v průběhu roku využívají i jiné orga-
nizace – například Klub českých turistů 
při pořádání pochodů okolo Nové Paky, 
Klub poli� ckých vězňů pro jejich setká-
vání a první rok má za sebou i kurz Tré-
nování pamě�  s paní Stanislavou Bene-
šovou. 
Doufejme, že se vše již v dobré obrá�  
a my nebudeme muset rušit květnové 
akce a hlavně tábory, na které se připra-
vujeme. 

Za novopacké skauty 
Jindra Beneš – Béňa

41 DOBROVOLNÍKŮ OBLASTNÍ CHARITY JIČÍN POMÁHALO V ROCE 
2019 NEJEN V SOCIÁLNÍCH SLUŽBÁCH
V Oblastní charitě Jičín funguje samo-
statně od roku 2014 Dobrovolnické 
centrum, které realizuje šest akredito-
vaných programů pro zájemce o dob-
rovolnictví. V roce 2019 věnovalo 41 
dobrovolníků svůj volný čas rodinám 
s dětmi, dětem a mládeži, seniorům, 
nemocným a zdravotně pos� ženým li-
dem. Dále se dobrovolníci zapojili i do 
jednorázových akcí, známé Tříkrálové 
sbírky a Sbírky potravin. Dobrovolníci 
navštěvovali mnoho organizací, např. 
domov pro seniory, Oblastní nemocnici 
Jičín, Nízkoprahové kluby, ale i konkrét-

ní rodiny a osoby spolupracující s OCHJ. 
Dobrovolníci nebyli omezeni ve své fan-
tazii, odborných znalostech, dovednos-
tech, krea� vitě a vlastních nápadech a 
naopak mohli přispět svými zkušenostmi 
a poznatky v míře nejširší. Například je-
den z dobrovolníků radil s informačními 
technologiemi a staral se o naši databázi 
dobrovolníků. 
Podmínkou stát se dobrovolníkem je 
dovršení 15 let. Pouze u dvou programů 
je minimální věková hranice omezena 
na 18 a 50 let. Možnos�  jsou otevřené 
každému, kdo přichází se zájmem, chu-

�  a energií. Dobrovolnické centrum tak 
dává příležitost jak starším, tak mladším, 
setkávat se s lidmi, kteří by se jinak ne-
potkali. Je to příležitost, jak se vzájem-
ně oboha� t, jak podpořit mezigenerační 
vztahy a najít smysluplné trávení volné-
ho času.
Pro získání více informací kontaktujte 
Dobrovolnické centrum (tel. 733 741 692,
dobrovolnici@charitajicin.cz), nebo sle-
dujte internetové stránky Oblastní cha-
rity Jičín www.charitajicin.cz.

Bc. Šárka Barešová
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ČÍNSKÁ MEDICÍNA 
A MASÁŽE  

Mgr. Andrea Jiskrová | objednávky: tel. 734 133 794

masazetcm@gmail.com  |  Studio Harmonia, Masarykovo nám. 8, Nová Paka  |   tcmmasaze 

•  klasická sportovní masáž, masáž baňkami
•  diagnostika dle tradiční čínské medicíny
•  ošetřování akupunkturních bodů, čínská fytoterapie
•  dětské tuina masáže na běžná dětská onemocnění
•  NOVINKA - manuální lymfatické masáže
•  lymfotaping
•  dárkové poukazy

Dům a zahrada
VítězCena kvality

SHOPROKU 2017 

Dům a zahrada
FinalistaCena kvality

SHOPROKU 2016 

M ÁT E  R Á D I  H O D N Ě  PÁ L I V É ?
Navštivte e-shop Seminka-Chilli.cz 
a vybírejte ze široké nabídky pálivých dobrot. 

Jsme pěstitelé i výrobci a sídlíme v Nové Pace.
Výdejní místo pro osobní odběry je v Husitské 1303.
Potřebujete poradit s výběrem? Volejte 776 283 726.

M ÁT E  R Á D I  H O D N Ě  PÁ L I V É ?
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V poslední době se často probírám sta-
rými fotografi emi. Nezobrazují pouze 
situace, nálady, ale především mi připo-
mínají lidi, kteří mi byli blízcí. 
Jedním z nich byl i můj otec - Dr. Radim 
Kalfus.
Letos v lednu uplynulo již 100 let od jeho 
narození. Od roku 1950 do roku 1985 žil 
se svou rodinou v Nové Pace.
Otec byl všestranně nadaný. Ovládal ně-
kolik jazyků. Byl pracovitý, ohleduplný, 
dobrý řečník a organizátor.
Měl rád mladé lidi. Pomáhal uskutečňo-
vat jejich touhu po vzdělání. V kroužku 
anglického jazyka se metodou konver-
začních cvičení dozvídali zajímavos�  
o těchto zemích.

Znalost cizího jazyka se otci nejednou 
hodila, když organizoval zájezdy na Slo-
vensko nebo do států jižní Evropy.
Cestování patřilo k radostným stránkám 
života mého otce. 
Všichni � , kteří s otcem cestovali, rádi 
na společné pobyty vzpomínají.
Otec byl vždy pro mne vzorem člověka, 
který šel v osobním i profesním životě 
za svým cílem.
Již za studií ho přitahovala osobnost Al-
berta Schweitzera, který odešel jako lé-
kař do Afriky, aby léčil nemocné a pomá-
hal je vracet do života. Později Alberta 
Schweitzera navš� vil přímo v Lambaré-
né. Ze vzájemných setkání vznikla kniha 
„Velký doktor“.

Proto, když v rámci světových kulturních 
výročí si občané Nové Paky připomněli 
100 let od narození této významné osob-
nos� , byl otec jedním z organizátorů.
12. leden 1975 patřil k výrazným kultur-
ním počinům. Slavnostní večer oboha� li 
i vynikající umělci z Prahy i ciziny. Vy-
stoupili i místní umělci.
Otec se snažil zvyšovat kulturní úroveň 
tohoto města celoročně. 
Ze svých cest po světě přivážel diapozi� -
vy, kterými doplňoval své přednášky.
Upoutal pozornost i slovem.
Bohatá byla i jeho činnost literární.
Měl vždy na mysli jediný cíl – rozdávat 
lidem radost.

Za všechno, co dokázal, mu proto patří 
dík.

Mgr. Dana Kalfusová

ŽIVÁ VZPOMÍNKA

Radim Kalfus s Albertem Schweitzerem
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O STROMY VE MĚSTECH JE TŘEBA PEČOVAT
Není sporu, že vysoké stromy ve měs-
tech budí náležitou pozornost. Není 
divu. V té „šedi“ zástavby domů a při-
lehlých zahrad, ční vysoko. Jenže, jak 
se říká, nic neroste do nebe. I stro-
my mají svoji životnost. A stačí nepří-
zeň počasí, větší vítr, záplavy sněhu, 
deště – a neštěs�  je tady. „Takových 
případů registrujeme v parcích, uli-
cích,“ komentuje jejich stav Jaroslav
Doubek, z fi rmy Strom-servis.cz., kte-
rého jsme zas� hli při porážce několika 
vzrostlých stromů v nedaleké zahradě.
„Ještě v nedávné době budily tyto stro-
my, převážně smrky, pozornost, ale 
i obavy z jejich možného vývratu při pří-
rodních pohromách. Stromy, které zde 
porážíme, nebyly ve špatném stavu, ale 
vykácením většího množství v blízkos-
ti  těchto je přesunulo do popředí. Tím 
vzniklo velké riziko poškození větrem 
a následným pádem poškozeného kusu 
na dům. Stromy měly 25-30 metrů. To už 
je pro okolí velké riziko.“

K pokácení stromů musí být povolení
Ano, to uděluje, na základě žádosti  maji-
tele městský úřad, příslušný odbor život-
ního prostředí. Vyřízení žádosti  trvá zpra-
vidla do 14 dnů. V té době se pracovník 
odboru, ekolog, přijde podívat na místo, 
posoudí situaci v daném místě, stav stro-
mu, jeho hodnotu, zda je vhodné jej ká-
cet. Může se také stát, že některé stromy 
mají krajinotvorný prvek, tudíž skácení 
nepovolí, spíš jeho úpravu.
Jsou dva typy povolení. Jedno je stan-
dardní. To je povolení poražení stromů 
v čase od 1. října do 30. března. To je 
standardní doba kácení v tzv. vegetač-
ním klidu.
A druhé povolení?
Týká se aktuálního, kriti ckého stavu da-
ného stromu, nebo stromů u nichž se vy-
skytla nějaká závada. Například zlomení 
špice. Strom se začíná vyvracet, nebo je 
na něm výraznější defekt, který by nemu-
sel vydržet do začátku vegetačního klidu. 
V tom případě se uděluje povolení s oka-
mžitou platností .

Pane Doubku, lezení do výšek v tako-
vém prostředí vyžaduje nejen odvahu, 
ale také svým způsobem umění. Jak 
jste se vůbec k tomu dostal?
Cesta k této profesi byla poměrně dlou-
há. Dostal jsem se k tomu přes leze-
ní po skalách. Začalo mě to bavit. Tak 
jsem si říkal – co to posunout dál – aby 
se člověk mohl tí m živit? Přitom lezení 
po železných konstrukcích, eventuálně 
panelácích, to mně zase nelákalo. Proto-
že jsem měl vždy vztah k přírodě, ostatně 
vystudoval jsem k tomu i příslušný obor, 
tak jsem se mimo jiné zaměřil ve své pra-
covní činnosti  na kácení stromů nebo je-
jich úpravy.
Založil jste fi rmu?
Ano, má název Strom-servis, cz. Jejím 
posláním je komplexní péče o dřeviny 
rostoucí mimo les. Tedy v parcích, za-
hradách, v městské zástavbě a podob-
ně. Tím hlavním ukazatelem není kácení 
stromů, ale především bezpečnost, tedy 
bezpečnostní prořezy, instalace bezpeč-
nostních vazeb a další arboristi cké prá-
ce. I když naši předci vysazovali stromy 
s patřičnými znalostmi, zdaleka nemohli 
předpokládat, že další generace stromy 
někde úplně „vyhladí“ jinde je nechají 
a kolem nich vyrostou domy, paneláky.
Naším záměrem, současné arboristi ky 
a jejích pravidel, je nejen pečovat o tyto 
dřeviny, ale také dbát o bezpečnost oby-
vatel, lidí, kteří se pohybují v jejich pro-
středí.
Vaše fi rma má celostátní působnost...
... ano, pohybujeme se v okruhu kolem 
150-200 kilometrů v Hradeckém i Libe-
reckém kraji.

Za rozhovor poděkoval Oldřich Houška
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NA AKTUÁLNÍ TÉMA
Žijeme v těžké, složité době. Pravda, 
mnozí mohou namítnout - a co doby mi-
nulé, kdy nás sužovaly choroby, nemoci 
na které nebylo léků a lidé umírali? Dnes 
nás trápí a zeměkouli sužuje nový virus 
COVID–19. Nevybírá si pouze města vel-
ká, ale i malá, zasahuje všude. A trápí 
zejména lidi starší. Jak to vypadá u nás, 
v Pace, zeptal jsem se Ing. Bc. Vladimíra 
Šimka, ředitele Ústavu sociálních služeb 
v Nové Pace. A to na dálku, s ohledem 
na patřičná zdravotní opatření.

Pane řediteli, jak máte obsazen Váš 
ústav?
Kapacita našeho zařízení je 65 míst, 
kdy průměrný věk našich klientů je 87 
let. Jenom pro představu, jaký je zájem 
o ubytování v našich prostorách a zájem 
o naše služby svědčí údaj k 31. březnu 
2020, kdy jsme evidovali 53 nových žá-
dos� . Přednost mají občané z Nové Paky 
při splnění kritérií, jakými jsou např. sní-
žená soběstačnost, nevyhovující sociální 
zázemí, věková hranice.

O Ústavu jsme již podávali informaci 
v předchozí době. Leč přesto, co nabí-
zíte klientům?
Poskytujeme jim především sociální služ-
bu, ubytování v jednolůžkových a dvou-
lůžkových pokojích s vlastním sociálním 
zařízením (ledničkou, televizí apod.). Kli-
en�  mají 3 krát denně hlavní jídlo a dvě 
svačiny - dle diet, ošetřovatelskou péči 
a poskytování základních zdravotních 
úkonů, jako je např. podávání léků, pře-

vazy ran, aplikace injekcí atd. Vše dle or-
dinace prak� ckého či odborného lékaře. 
Zde zdůrazňuji – nejsme zdravotní zaříze-
ní, zdravotní komplikace řeší SZP (střed-
ní zdravotní personál) s lékaři, nebo se 
zdravotní záchrannou službou.

To zdaleka není vše.
Ano, dále našim klientům nabízíme zpro-
středkování kontaktu se společenským 
prostředím, pomoc při uplatňování 
oprávněných zájmů a při obstarávání 
osobních záležitos� .

Trochu konkrétněji.
To znamená, že k daným službám nabí-
zíme terapeu� cké a ak� vizační činnos� , 
k nimž patří např. oblíbené rozcvičky, in-
dividuální terapie, čtení s terapeutkou, 
vaření, pečení, arteterapie, muzikote-
rapie, reminiscence, canisterapii (sku-
pinovou a individuální), grilování, pořá-
dání výletů, společné oslavy narozenin, 
bohoslužby pořádané v naší kapli a další 
činnos� , které uzpůsobujeme zdravotní-
mu stavu klientů.

Přejděme k aktuální situaci u nás. I vaše 
zařízení musí reagovat na výskyt COVI-
DU-19.
Samozřejmě. Opatření, která denně při-
jímáme a plníme je celá řada. Jsou sice 
nepříjemná jak pro naše klienty a jejich 
rodiny, tak i pro naše zaměstnance, ale 
respektujeme jejich nutnost. 
Jmenuji jich jen pár, která jsme do dneš-
ního dne přijali: omezený a poté úplný 

zákaz návštěv klientů, zákaz opuštění 
domova, dvakrát denně měření teploty 
klientů, zrušení společenských a ak� -
vizačních činnos� , zrušení společného 
stravování klientů v jídelnách. Zaměst-
nancům měříme teplotu při příchodu 
do zaměstnání, dbáme na řádné pou-
žívání ochranných pomůcek podle do-
stupnos� , zvýšenou hygienu rukou, dále 
na důkladnou dezinfekci povrchů a ploch 
v zařízení. Při příznaku respiračního one-
mocnění je odeslán zaměstnanec ihned 
domů a o této skutečnos�  je neprodleně 
informován závodní lékař a KHS Jičín. 
Vytvořili jsme izolační pokoje (kdy je 
zabráno 10 procent ubytovací kapaci-
ty) pro klienty, kteří se vrací z nemoc-
nic či jiných nezbytně nutných vyšetře-
ní – v rámci preven� vních opatření a až 
do odvolání nepřijímáme nové klienty, 
rovněž z  preven� vních důvodů.
Mohu říci, že k dnešnímu dni (14. 4.) ne-
máme žádného klienta, ani zaměstnan-
ce pozi� vně testovaného na COVID–19. 
Zvýšené riziko výskytu nákazy v našem 
zařízení vzniká při návratu klienta ze 
zdravotnického zařízení či z nezbytně 
nutných vyšetření – proto i když má 
klient nega� vní výsledky testu na CO-
VID–19 je 14 dnů až 3 týdny umístěn 
na jednom z izolačních pokojů z preven-
� vních důvodů.
Snažíme se eliminovat riziko přenosu 
nákazy cestou personálu, proto je den-
ně personál upozorňován na hygienická 
opatření, která je nutno dodržovat nejen 
v našem zařízení, ale i mimo něj. Snaží-
me se tak minimalizovat riziko nákazy 
našich klientů.

S jakou pomocí se setkáváte? Jak jsem 
se dozvěděl, pomohla vám i organizace 
Život bez bariér?
Dárců s nabídkou pomoci je celá řada. 
Na naše zařízení se obrá� la velká řada 
dobrovolníků, kteří nám darovali lát-
kové roušky a ještě i dnes s námi stále 
spolupracují. Pomoci se nám dostalo 
i od představitelů města Nové Paky, dále 
od organizace Život bez bariér (od ní 
jsme odkoupili jednorázové roušky, kte-
ré byly zpočátku nedostatkové) a od Krá-
lovéhradeckého kraje.
Za veškerou pomoc, které se nám dosta-
lo a dostává, velmi děkuji. Rád bych se 
v budoucnu, po skončení nouzového sta-
vu a s � m spojených opatření v našem 
zařízení, k tomuto tématu ještě vrá� l.

Oldřich Houška
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STANISLAV SUCHARDA Z POHLEDU BÁSNÍKA

Bývá ne úplně šťastným zvykem odkládat 
návštěvy velkých výstav až do posled-
ních dnů jejich trvání. Kdo si takhle chtěl 
užít vůbec první velkou retrospek� vu 
novopackého sochaře Stanislava Suchar-
dy ve Veletržním paláci v Praze, ten asi 
v polovině března, kdy se náhle zavřely 
všechny galerie, svého rozhodnu�  velmi 
zalitoval. Ale výstava Stanislav Sucharda 
1866–1916: Tvůrčí proces, která by jinak 
podle plánu skončila už 5. dubna, má být 
podle posledních zpráv naštěs�  prodlou-
žena až do 25. října 2020. 
Mnohaletá objevná práce historika 
umění Mar� na Krummholze, který 
výstavu pro Národní galerii připra-
vil, tak alespoň nebude nespravedlivě 
pokrácena o svůj veřejný ohlas. Je to-
� ž jisté, že další tak velkorysé suchar-
dovské výstavy se dočkáme v nejlep-
ším případě až za několik generací. V 
přípravě je navíc i sochařova mono-
grafi e, do které chce Mar� n Krumm-
holz soustředit to nejpodstatnější, co se 
mu za� m – často velmi dobrodružně – 
podařilo zjis� t a zmapovat. 
Sucharda tak částečně prolomil svoje 
zakle� . Už za svého života se to� ž musel 
vyrovnávat s mnoha zmařenými plány 

a nenaplněnými sny, výstava to dokládá 
na příkladu mnoha skic a pracovních ná-
vrhů. A s pocitem nedostatečného uzná-
ní bylo spojeno dokonce i jeho největší 
a poslední životní dílo, onen „vzrušený 
sen, fantomati cky vlající a do studeného 
kovu zázračně zachycený“, jak se o po-
mníku Fran� ška Palackého v Praze vyjá-
dřil básník Jan Opolský. 
Chceme zde v Achátu poprvé po téměř 
osmdesá�  letech pře� sknout úplné zně-
ní Opolského vzpomínkového medailo-
nu, který napsal k 25. výročí Suchardovy 
smr�  pro týdeník Národní poli� ka. Člá-
nek vyšel v pátek 7. února 1941, zčás�  
dokonce i na úvodní stránce. Zdůrazně-
me, že jakákoliv o� štěná zmínka o „ryzí 
českosti “ a „národním podobenství“ 
tehdy ve s� sněné atmosféře německé-
ho protektorátu neznamenala pouze 
planá slova, ale byl to povzbuzující vzkaz, 
který představoval i určité vítězství nad 
cenzurním dozorem. Článek byl záro-
veň také jedním z posledních Opolského 
o� štěných textů: už v květnu následují-
cího roku básník ve věku 66 let zemřel. 
Jako stárnoucí autor vděčně využil příle-
žitos�  zavzpomínat na Novou Paku, kde 
Stanislava Suchardu blízce poznal mimo 
jiné i díky tomu, že tu oba ak� vně cvi-
čili v Sokole. Další úvahy o sochařově 
umělecké dráze je ovšem potřeba číst 
s určitou rezervou. Opolský se sice psaní 
o umění po celý život soustavně věnoval 
a dokázal najít neobyčejně výs� žná slo-
va pro náměty, tvary, barvy a výtvarné 
techniky, ale ne vždy si důsledně ověřo-
val fakta. Mar� n Krummholz například 
zcela vylučuje Opolského tvrzení, že by 

Sucharda studoval ve Vídni. A „všecko 
neklidné kypění a vír pohnutých let de-
vadesátých“ Opolský u svého přítele so-
chaře asi tolik zdůraznil i proto, že sám 
díky těmto dobovým proudům našel 
svůj básnický hlas, především ve svých 
prvních symbolis� ckých sbírkách Svět 
smutných (1899) a Klekání (1900).
Shodou okolnos�  v době, kdy se Stani-
slav Sucharda znovu dostal díky výstavě 
do povědomí veřejnos� , nezůstal ani Jan 
Opolský ve s� nu zapomenu� : po dva 
týdny v březnu vysílala stanice Vltava 
každý večer četbu z jeho krátkých próz. 
A z velké čás�  je mu věnováno i nejno-
vější číslo literárního časopisu Souvislos-
�  (2019/4), které na několika desítkách 
stran přináší většinou málo známé nebo 
i za� m zcela neznámé materiály o tomto 
autorovi, a to včetně jeho nikdy ne� ště-
ných básní, próz, ale i kreseb a fotografi í. 
Snad se nám některé z nich podaří pro 
čtenáře z Nové Paky zpřístupnit i v dal-
ších číslech Achátu.

Jaromír Typlt

Čtvrt stole�  nás právě dělí od smr�  vel-
kého českého sochaře Stanislava Suchar-
dy, narozeného v Nové Pace, kongeniál-
ního spolukrajana Tulkova a Šlejharova, 
a do stop jeho skvěle rozzářené umělec-
ké dráhy kladu tuto � chou pietní připo-
mínku.
Ve starém rodě Suchardů odedávna 
bylo umění tvorby plas� cké předává-
no z generace na generaci. Suchardové 
byli zruční řezbáři a sochaři, už děd Sta-
nislavův byl proslulým tvůrcem loutek 
a nejvýznamnější principálové nepřáli 
si mí�  jiných hlav k svým marionetám, 
nežli z ruky Suchardovy, neboť ony měly 
ve svém výrazu kromě potřebné dětské 
naivity i rozechvělý nerv lidového humo-
ru a drama� čnos� .

Byli to zejména sukovi�  sedláci a potom 
groteskní čer�  v nejrůznějších varian-
tách své výhrůžnos� .
Otec jeho pak byl u všech církevních 
vrchnos�  v celých Čechách i na Moravě 
dobře znám jako svědomitý renovátor 
kostelů, kde mu nebyla žádná požadova-
ná práce nesnadnou a cizorodou. Dával 
šetrně obnovova�  staré malby nástěn-
né i nástropní, polychromoval sloupy 
a sochy, jejichž ruce a nohy nahrazoval 
podle potřeby novými, pokud byly vě-
kem zmrzačeny, zla� l oltáře a hlavice 
pilastrů, kř� telnic a kazatelny a stávalo 
se, že zachránil leckterou vzácnou farní 
památku, jež by jinak byla propadla ne-
odvratné zkáze a zapomenu� .
Dům Suchardův, to bylo skutečné muze-

um, provoněné výdechy liturgické slávy 
a povznešenos� .
Pamatuji si, že i trojhlasý zvonek u vcho-
du do obytných pokojů uváděn byl 
do pohybu vetchou brokátovou stuhou, 
tak jako zvonek, ohlašující kněze na pra-
hu sakris� e. Všude bylo plno pokrouce-
ných a rozvanutých dřevěných statuí, 
stropy byly pokryty nějakou starou, ne-
označenou, z klášterní půdy nebo skladi-
ště vyštrachanou olejomalbou, v tepané 
stříbrné kropence byla pro iluzi vždy 
špetka vody a visel tu ještě jakýsi dávný 
kněžský ornát s odumřelými výšivkami, 
slabě ještě dýchající kadidlem a zatuch-
linou.
Zahrada u rodného domku byla promě-
něna v bíle uprášenou sochařskou ohra-

JAN OPOLSKÝ O SOCHAŘI STANISLAVU SUCHARDOVI 

Snímky přibližují výstavu Stanislava 
Suchardy ve Veletržním paláci, foto 

Národní galerie Praha, K. Hudačinová
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LADISLAV ZÍVR 
O STANISLAVU 
SUCHARDOVI

Jako sochař ze stejného kraje, ale 
ze zcela jiné umělecké generace, se 
Ladislav Zívr (1909–1980) o Suchar-
dovi ve svých zápiscích zmiňoval 
jen vzácně. Vždy s určitým odstu-
pem, ale hlavně po šedesátém roce 
svého věku už i se schopnos�  doce-
nit kvality svého předchůdce.

29. 5. 1927 
Prohlídka soch – samá kýčařina

– pak klenot mezi kamením, socha 
profesora Suchardy, zdejšího rodá-

ka, nemilosrdná postava osudu
se smrtí cí kosou v mohutné ruce.

8. 8. 1972
Je to jedinečné umístění chalupy

s reliéfy Suchardovými, které teprve 
teď k stáru umím vychutnat.

Vzpomínám jeho předčasné smrti  
na padesáti  letech. Hezký reliéf 

všech Suchardových dětí , které už 
jsou všechny mrtvy – reliéf Poklad 

atd.

27. 3. 1974
Stanislav není ani ještě dnes do-
ceněn, a byl osobně ve své době 

událostmi ve výtvarné problemati ce 
– jaksi zaskočen prudkým vývojem, 
do kterého by bylo při delším životě 
jeho – těžko se zařadit. Vzpomínám 
Štursy, který už se cíti l konvenční, 

byť i skvělý.

3. 12. 1976
...byla na mě matka velmi hrda,

po znepokojivostech mého bohém-
ského života, s kterými se smiřovala 
jako s neblahým dědictvím po svém 
otci písmáku. To, že jsem v encyklo-
pedii českého sochařství a instalo-
ván svými díly v Národní galerii se 
Suchardem a Kafk ou, by bylo nad 
její pomyšlivé uspokojení. Těchto 

sochařů si velice vážila a vždy dbala, 
abych své práce neodbýval a dotvo-
řil k plné dokonalosti , byť i relati vní.

du, kde stály celé řady Spasitelů, Madon 
i andělů se svěšenými i rozestřeným kří-
dly, vlasa�  sva�  a tesknící náhrobní geni-
ové, všecko dobře vyvedeno z hořického 
pískovce nebo sliveneckého mramoru.
Toto vzácné základní podmalování pro-
svítalo diskrétně celým životním dílem 
Stanislava Suchardy, jak bude ještě jed-
nou v těchto řádcích připomenuto. Vez-
me-li se pak ještě v úvahu jeho tempera-
mentní letora, počinů přímo tryskajících, 
jest nám jeho vznosná umělecká dráha 
beze všech podružných výkladů ujasně-
na.
Mladý adept odchází na uměleckou aka-
demii ve Vídni, ale tato perioda nezane-
chá ještě na jeho uměleckém vývoji zře-
telné stopy. Teprve pražská umělecko-
průmyslová škola pod bezprostředním 
vlivem Josefa Václava Myslbeka, čerstvé 
duchové proudění, vznikající z přero-
du plas� ckého umění francouzského, 
všecko neklidné kypění a vír pohnutých 
let devadesátých zachvacují mladého 
umělce a unášejí jak v dravém nezasta-
vitelném toku. Odkloní se sice individu-
álně od poklidné, rozmyslné a vyvážené 
monumentality svého učitele, neboť 
jeho touha mu velí obrace�  se k formám 
bohaté a zkypřelé lyrické rozneslos� ; co 
na něm však zůstalo navždycky z přísné-
ho vedení Myslbekova, to byl nevšední 
smysl pro tvarovou dokonalost, pro krá-
su reálně pojatou a její nejsvědomitější 
zvýraznění.
Mladý umělec získává ve Vídni velkou 
Reichlovu cenu za reliéf „Ukolébavka“, 
ve kterém je mnoho nejsladšího má-
nesovského rozesnění. Toto formálně 
dokonalé a čistě vyladěné dílko jako 
čarovný klíč otvírá cestu k novým výbo-
jům, k nepřetržitým úspěchům následu-
jícím. Vítězí v soutěžích, vrhá se na práce 
velkého koncepčního rozsahu, fasády 
reprezentačních budov ožívají jeho mo-
hutnými a vznosnými fi gurami a ply-
nulou dekorací, jak je tomu v příklad-
né výzdobě Hlavního nádraží. Získává 

uznání za návrh alegoricky oživené, celé 
jaksi hybné fontány před Rudolfi nem, 
portrétuje s bravurní jistotou a věrnos-
� , a ve chvílích tvůrčí horečky vrhá se 
na práci v bouřlivém tempu a s dravou 
rozdychtěnos� .
To už se stává sám po šes� letém poby-
tu na uměleckoprůmyslové škole jejím 
profesorem a k veliké práci tvořivé při-
bývá ještě zodpovědná starost umělec-
kého vedoucího a učitele. Jest ještě celá 
řada těch, kteří přiznávají vlivné působe-
ní jeho osobnos�  na svůj vývoj s celou 
uznalos� .
Ovšem, že se nedomáhají tyto řádky, aby 
byly jako kri� cká studie vykládány, jen se 
snaží oživi�  a znovu protepli�  někdejší 
podmanivost jeho uměleckého a lidské-
ho naturelu. Zůstane jeho nespornou zá-
sluhou vysoká úroveň výmluvného relié-
fu a plakety, k níž je povznesl, a odchoval 
mnoho medailérů myšlenkového bohat-
ství a senzi� vnos� . Rozsáhlá byla jeho 
práce v tomto odvětví, od nejploššího 
reliéfního poje�  až k vysoké plas� cké 
vystouplos� , a v účelném využi�  těchto 
výškových rozdílů vězela delikátnost pla-
ket, jež vycházely z jeho ruky.
Vzpomínka na Stanislava Suchardu ne-
byla by ani dost oprávněná, kdybychom 
nepřipamatovali stěžejní dílo jeho živo-
ta, pomník historiografa Fran� ška Palac-
kého, kde podstoupil svůj velký, vysilující 
a nerozhodný boj mezi symbolickým vz-
nosem a imponujícím monumentálním 
čněním a statečnos� .
Všecky vedlejší postavy tohoto sousoší 
jsou chápány s takovou vervní silou, ne-
seny takovým myšlenkovým letem, jako 
by to byly zhmotnělé písně, vyvanulé 
jako z rozjásaného nebo tesknoucího lid-
ského hrdla, a je v nich bez chtěného am-
plombu tolik ryzí českos� , jíž se Suchar-
dova geniálnost nikdy nezpronevěřila. 
Je to vzrušený sen, fantoma� cky vlající 
a do studeného kovu zázračně zachyce-
ný, jenž bude stale�  stá�  nad slavnostně 
plynoucími vodami Vltavinými jako zma-
terializované národní podobenství.
Sucharda byl v občanském životě člověk 
navýsost prostý, v osobních vztazích 
však noblesní a ušlech� lý jako grand, 
a dnes po pětadvace�  letech vzpomíná-
me naň s vděčnos� , neboť nám po něm 
zůstalo dílo veliké, čisté a ryzí, cizími vli-
vy nezakalené.

(Od původního časopiseckého oti sku 
v Národní politi ce ze 7. 2. 1941 se toto 
znění odlišuje v zásadě jen pravopisně, 
ale také několika ojedinělými úpravami 
v nezvyklých tvarech slov.)
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TICHO NAD NÁMĚSTÍM
„V ulicích pevné ti cho. Sem tam bleskne 
okno, někde se cosi pohne a prchá. Kdosi 
se skryl a nyní jde popatřit na opuštěné 
náměstí . Zvedne ruce, nad hlavou je roz-
lomí a prchá do polí, štván nevyslovitel-
nou úzkostí .“
V dubnu 2020 opravdu není potřeba 
klást otázku, jestli snad tyto řádky něko-
mu připomínají něco, co na vlastní kůži 
pocí� l... Dokonce přímo v Nové Pace. 
A to i s výhradou, že zážitek liduprázd-
ného prostoru byl v rámci karantény 
neznámý a šokující spíše pro obyvatele 
velkoměst než pro obyvatele měst men-
ších, jejichž střed bývá zvlášť po setmě-
ní nezřídka docela prázdný. Ale i tak se 
Nová Paka najednou změnila. A kupo-
divu jakoby po vzoru vidiny, vylíčené už 
před 94 lety zdejším autorem Josefem 
Kocourkem.
Na konci roku 1926 sedmnác� letý stu-
dent reálky vychrlil během několika dnů 
dlouhou fantaskní prózu Jensen a lilie, je-
jíž děj je výslovně zasazen do Nové Paky. 
Běžný život města narušují natolik zne-
pokojivé nadpřirozené úkazy, že všich-
ni obyvatelé nakonec raději prchnou 
a ponechají své domy a ulice napospas. 
Na náměs�  zůstává jen obrovitá mo-
hyla z ledu a soli a nahoře na napjatém 
provozolezeckém laně trčí ustrnulé tělo 
mrtvého vola.
Kdokoli viděl „metafyzické malby“, tedy 
obrazy přízračně vyprázdněných náměs-
�  a architektur, jak je v období první svě-
tové války zachycoval Giorgio di Chirico, 
předchůdce surrealistů, musí ocenit, jak 
podobné pocity dokázal Josef Kocourek 
vyvolat v literatuře:

„Okna mrtvá. Ulice proniklá smrtí . Ná-
městí  pusté. Náměstí  náměstí . Továrny 
mlčí. Auta jsou brzděna dlaněmi zkázy. 
Zdá se ti , jako by kdosi přešel křižovat-
ku. Zdá se ti , že se v okně cosi pohnulo. 
A kdybys šel blíž, ach, nic bys neviděl. Če-
káš, že něco přijde, že něco musí udeřit 
do bubnu a probudit spáče.“
Když pak si s odstupem třice�  let Ko-
courkův rukopis přečetl jeho přítel, so-
chař Ladislav Zívr, rozpoznal Novou Paku 
i v té znepokojivé proměně. Do deníku si 
tehdy napsal: 
„Velmi dobře na mne působí básnické lí-
čení míst, která tak dobře znám, ať už to 
je samotné město, nebo místa i hospody. 
Je to všechno tak vidoucí, jako před vý-
buchem atomové bomby a zkázou světa. 
Těch metafor!“ (16. 2. 1963)

Tmou naplněna podloubí a plísní,
svit lampiček svou krví okna třísní
a krámy chladné,
kdo vyšel dveřmi, není o něm zmínka,
jen dveřní zvonek útle zacilinká
a rána padne.

Těmi verši se k vidině vyprázdněného 
města připojil v roce 1936 další novo-
packý autor, básník Jan Opolský, ve své 
poslední za života vydané sbírce Čte-
ní z hvězd a obelisků. Prózu Josefa Ko-
courka jistě neznal, navazoval tu spíš 
na tvorbu svého vlastních mladých let, 
kdy do rodného kraje uváděl výstřední 
francouzské novoty, jako byl symbolis-
mus a dekadence. V citované básni Bílé 
ruce se sice název Nové Paky nikde ne-
objevuje, ale lze ji lehce vytušit za be-

zejmenným „městysem“ ve verších 
„A první jiskry z nekonečna zří sem, / 
val ti cha strašný strmí nad městysem, / 
jenž v dolu dřímá“, stejně jako ve zmínce 
o zvuku zvonů „ve strašné výšce někde 
nad klášterem“.
A čím je vyvoláno prázdno ulic a náměs-
�  u Opolského? Je to jakýsi mezní stav, 
ve kterém „zřím očima, ač je v nich roze-
chvění, / již uhaslýma“. Stav vědomého 
loučení se starým známým světem, stav 
dr� vého � cha a neodvolatelného pře-
hodnocení všeho, co dosud pla� lo. 
Poezie bývá často terčem výsměchu, že 
se neužitečně propadá do něčeho, co je 
vzdálené, bezcenné, běžnému světu cizí. 
Ale pak se ze dne na den najednou něco 
stane a přesně podle slov básní vstou-
pí do života neznámá moc, před kterou 
není vyhnu�  a se kterou se musí každý 
vyrovnat sám za sebe. A není to nikde 
v dáli, je to zničehonic právě tady, nej-
blíž, jak to vůbec jde! Vždyť to město, 
které je najednou tak neznámé ve své 
prázdnotě, přece každý poznává:

A v kašnách města kypí vody chladné,
svým stí nem soch noc do náměstí 
                       vpadne
jak hlídka s hledím
a ti cho jest jak staré víno silné
a temnota víc ku zámlkám přilne
než k odpovědím.

Psáno pro Novou Paku v půli dubna 
v čase karantény.

Jaromír Typlt
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Představuji Vám svého dědečka Emila 
Mozlera, pětaosmdesá� letého občana 
Nové Paky, který v našem městě žije od 
roku 1986. Přiblížil mi svůj život, popsal 
mi své dětství a podělil se se mnou o za-
jímavé zážitky ze svého rodiště v české 
Hulči, ve velké vesnici, která se nachází 
ve volyňské oblas�  v západní čás�  Ukra-
jiny. Následující text je součás�  mé ab-
solventské práce na ZŠ Husitská Nová 
Paka.
Na základní školu chodil v Hulči, celých 
osm let, od pondělí do soboty, jednou 
v měsíci měli volnou i sobotu.
„Od roku 1921 patřila Huleč k Polsku, 
v roce 1939 ji obsadil Sovětský svaz, a 
tak byla pod nadvládou Sovětů. Do ško-
ly jsme chodili v uniformě. Avšak nebylo 
to jednoduché ve válečném období, kdy 
si vojáci zabrali polovinu školy, a tak se 
učilo na dvě směny.“
Jako malé dítě musel žít ve strachu a 
život v té době nebyl vůbec růžový. Dě-
deček vzpomíná na několik pravdivých 
historek, které se vůbec nepodobají lid-
skos� . 
„Ruská vojska ve vedlejší české vesnici 
chtěla nechat obyvatele umřít hladem 
a zničit jim část vesnice. Lidé byli už tak 
zoufalí, že si loupali kůru ze stromu, do-
konce i jedno miminko snědli, aby měli 
alespoň nějakou potravu. To bylo hroz-
né. Nějak se o tom dozvěděli američtí  
novináři a Stalin udělal to, že ve vesnici 
nechal udělat hody, dlouhé stoly a samé 
jídlo. Občany posadil ke stolu a nechal je 
vyfotografovat, aby všichni viděli, jak se 
mají dobře, ačkoliv to vůbec nebyla prav-
da.“

V roce 1941 byl Sovětský svaz přepaden 
fašis� ckým Německem a následně byla 
Huleč obsazena Němci.
„Když u nás řádili Banderovci (organi-
zace ukrajinských nacionalistů), zažili 
jsme těžké chvíle. Banderovci Ukrajin-
cům i nám záviděli, mysleli si, že máme 
všeho dost. Po vesnici chodili od domu 
k domu a požadovali alespoň dvě bram-
bory nebo něco k jídlu. Ale byli na omy-
lu, neměli jsme nic kvůli Němcům, kteří 
nám všechno sebrali. Na Velikonoce bylo 
tradicí zabít prase. U nás ve chlévě jsme 
jich měli několik. Ale přišli Banderovci, šli 
rovnou do chléva vybrat si to nejhezčí a 
pak teprve šli smlouvat k nám do domu. 
Na mého tatí nka udeřili, že si jedno od-
vezou. Tatí nek jim ho pak musel na káře 
přivézt kam si poručili, ale o peníze si říct 
nemohl, poněvadž by nás na místě zabili. 
Bylo to už za tmy, s hrůzou jsme čekali 
na tatí nka, jestli se nám živ a zdráv vrátí . 
Dopadlo to naštěstí  dobře.“
Proč jste se museli stěhovat?
„Za vlády Sovětů se život na Volyni hodně 
zhoršoval, nuti li nás vstoupit do kolcho-
zu, zakazovali vyučovat český jazyk, čes-
kou kulturu, vytvářeli tlak na lidi, zavírali 
je do vězení pod různými vymyšlenými 
důvody. Bylo vidět, že život na Volyni už 
nebude svobodný a navíc hrozilo vyvlast-

nění půdy. A tak jsme se těšili na návrat 
do rodné země svých předků. Do Čech 
jsme se stěhovali v roce 1947. Naši used-
lost jsme předali sovětskému státu, na 
což jsme dostali zvláštní potvrzení.“
Jak probíhala cesta do Čech?
„Jeli jsme 14 dní vlakem, dnes bychom 
tam byli za den. S sebou jsme si vezli krá-
vu a koně. Cestu vlakem jsem si užíval a 
byla to zábava. Vždy jsem nohy nechal 
svěšené z vlaku a sledoval okolí a svět. 
To se mi líbilo. Vlak měl zastávku na Slo-
vensku v Košicích, tam jsme dostali něco 
k snědku a nějaký prášek, poněvadž jsme 
všichni dostali vši.“

ZE VZPOMÍNEK MÉHO DĚDEČKA EMILA MOZLERA

Děda ve škole, první zprava dole

PŘEDSTAVUJEME VÁM
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Nebylo jednoduché zanechat na Volyni 
kus svého života.
„Každému byl přidělen dům v Čechách, 
protože místa tu byla prázdná po odsunu 
sudetských Němců. Nám byl přidělen do-
mek v malé vesnici Bukov na Rakovnicku 
ve Středočeském kraji.“  
V té době bylo mému dědečkovi 13 let.
Na nový domov si chvíli museli zvykat. 

Jeho rodina hospodařila soukromě v ze-
mědělství do roku 1957, kdy jejich ma-
jetek museli předat do státního statku. 
Dědeček se poté vyučil traktoristou na 
zemědělské škole v Jesenici a nadále 
pracoval ve státním statku. Na horách 
potkal svou pozdější ženu, moji babičku, 
která bydlela v Nové Pace. V roce 1986 
se právě odstěhovali sem do Nové Paky 

se dvěma dětmi. I tady dědeček pracoval 
ve státním statku ve Valdově.
Nyní se děda stará jen o svou domácnost 
a zahrádku. Zastane ještě nějaké práce 
kolem domku, co mu síly dovolí. Často 
dědečka navštěvuji, ráda s ním posedím 
a poslouchám příběhy z jeho vzpomínek. 

Kateřina Fejfarová

NOVOPACKÝ RADIOKLUB OK1KMP JUBILUJÍCÍ 
70 let. Průměrný lidský život nebo třeba 
doba růstu kvalitního lesa. Nebo také 70 
let trvání činnos�  zájmového uskupení. 
U jeho počátků, tehdy kolem roku 1950, 
stáli výborní konstruktéři podniku Met-
ra Nová Paka (později ZPA) Jan Hekrdle 
OK1AXW a Stanislav Šmidrkal OK1A-
AH. Díky svému přístupu získali časem 
na svou stranu další příznivce o radio-
amatérské vysílání. Byli to již dnes ne-
žijící Ing. Jaromír Král, Jan Kuřík, Rudolf 
Weber OK1VHD a řada dalších. Vzhle-
dem k nedostupnos�  vlastních prostor 
využíval radioklub ke své činnos�  praco-
viště po skončení pracovní doby. Zájem-
ců přibývalo a rozšiřovali své znalos�  
z techniky, morseovky, Q-kódů, zkratek 
a předpisů. Ak� vity radioklubu vyús� ly 
v získání povolovací lis� ny s volacím zna-
kem OK1OMP. Stalo se tak 21. 5. 1950. 
Od té doby se píše ofi ciální historie 
Novopackého radioklubu. Jeho řadami 
prošla spousta zájemců o radiotechniku, 
radioamatérské vysílání a třeba i o hon 
na lišku. Činnost radioklubu byla během 
let působení ovlivňována nejen vývojem 
techniky, ale i poli� ckými změnami, kte-
ré se nevyhnuly asi žádnému seskupení. 

Po těch revolučních, ke konci 20. stole� , 
došlo danou situací k drobné stagnaci 
činnos� . Ale s následnou dostupnos�  
nové techniky a díky možnostem osob-
ního rozvoje    členů, přišlo i oživení 
ak� vit. Obnovila se práce s mládeží 
a rozšířila se účast v soutěžích, což při-
neslo své ovoce. Dnes se tak radioklub 
může pyšnit vítězstvím nebo umístěním 
na předních pozicích výsledkových lis� n 
v řadě pres� žních závodů celoevropské-
ho významu. I přes současnou nadvládu 
internetu, mobilů a sociálních sí� , zů-
stává radioamatéřina pro zájemce, díky 
svému kouzlu spojení, koníčkem, který 
nás naplňuje.    
V souvislos�  s � mto významným výro-
čím připravil radioklub OK1KMP řadu 
ak� vit. Nejvýznamnější pro radioama-
térskou komunitu bude používání spe-
ciální volací značky OL70OMP od 21. 5. 
2020 do konce roku a v té souvislos�  
vydávaným diplomem, za spojení s tou-
to a dalšími novopackými stanicemi. 
Pro veřejnost jsme plánovali výstavu 
o sedmdesá�  letech činnos�  s ukázkami 
prak� ckého vysílání a radiového orien-
tačního běhu. Hlavní oslavou bude účast 

v soutěži Polní den VKV, která by měla 
proběhnout 4.-5. 7. 2020 na vrcholu Ko-
zinec nedaleko Nové Paky. 
Doufáme jen, že přes současnou epide-
miologickou situaci dokážeme svůj zá-
měr uskutečnit. Jediné, v čem nás sou-
časná situace neomezuje, je „náš“ éter, 
který je stále dostupný i z domácích an-
tén.
Nejen aktuální informace o naší činnos�  
jsou dostupné na www.ok1kpm.cz. 

Roman Pokorný

Náhled diplomu, který získají 
proti stanice za splnění podmínek

při spojení s námi

SuperGigáč
se nespokojí s málem

Rychlost 1Gb/s

Síla výhodné ceny

Radost ve světě on-line 

1Gb/s1Gb/sInternet 
s rychlostí 



21číslo 5

PAČÁCI NA CESTÁCH (100. DÍL)

DO USA ZA STUDIEM A TENISEM

Míček nepadá daleko od rakety… Tere-
za Janatová zdědila po otci lásku k teni-
su, stejně tak potřebné nadání pro tuto 
vznešenou a náročnou hru. Sportovkyni 
a absolventku novopackého gymnázia 
zavál sport do USA, kde skloubila pří-
jemné s užitečným – začala studovat 
na univerzitě ve státě Mississippi a hrát 
závodně tenis. Touto dobou by měla být 
stále v USA, nicméně člověk míní a koro-
navir mění… Je mi c� , že právě rozhovo-
rem s Terkou završíme vskutku dlouhou 
pouť našeho cestovatelského seriálu. 
Děkuji všem autorům a také Vám, čtená-
řům, za věrnost po několik let. V příš� m 
díle se pokusím připravit přehled, kam 
po světě nás rubrika „Pačáci na cestách“ 
zavedla. Teď už se ale vraťme k Tereze 
Janatové, která je připravena na dvou-
hru. A já jsem připraven dostat dva kaná-
ry (dohromady 6 + 6 otázek a odpovědí).
Terko, jak proběhl neplánovaný návrat 
z USA?
Původně jsem měla zůstávat v USA až 
do konce května, ukončit studium, ab-
solvovat promoci a dohrát tenisovou 
sezónu. Během pár dní na začátku břez-
na se však vše převrá� lo vzhůru noha-
ma, takzvaně „upside down”. Nejdříve 
přišla omezení kvůli koronaviru v Čes-
ké republice, uzavření škol, sportovišť, 
zákaz cestování do zahraničí a další 
ochranná opatření. V USA se vše ode-

hrálo asi o týden později, nejdříve došlo 
k přerušení sportovní sezóny na většině 
amerických univerzit, což nás pos� hlo 
v půlce čtrnác� hodinové cesty na zápas. 
Ihned jsme se otočili a začali se vracet 
domů a o pár hodin později jsme se do-
zvěděli o zrušení celé sportovní sezóny. 
Následující den byly prodlouženy jarní 
prázdniny o týden a škola oznámila, že 
se přechází na on-line studium do kon-
ce semestru. Jelikož se v následujících 
dnech začaly rušit lety do Evropy, zavírat 
obchody a sportoviště v USA, bylo jen 
otázkou času, kdy nastolí zákaz vychá-
zení a další opatření. Rozhodla jsem se 
tedy, stejně jako většina zahraničních 
studentů, že pole� m domů. Vzhledem 
k rušení letů do Evropy byl celkem pro-
blém sehnat letenku, ale nakonec se mi 
podařilo změnit datum odletu na mé pů-
vodní letence z konce května na březen. 
Následovalo rychlé balení a vystěhování 
z apartmánu, na které jsem měla zhruba 
24 hodin. Poté už jen následovalo netr-
pělivé očekávání na odlet a s � m i spoje-
né obavy, zda mi nějaký let nezruší a ne-
uvíznu někde na le� š�  v Americe či v Ev-
ropě. I s trochou štěs�  proběhly všechny 
lety podle plánu a načas, a tak jsem se 
po zhruba 26 hodinách cestování dosta-
la zpět v pořádku do Nové Paky, ač bez 
kufrů, které dorazily o tři dny později. 
Proč jsi zvolila zrovna stát Mississippi?
Během předposledního ročníku studia 
na místním gymnáziu jsem se rozhodla, 
že chci pokračovat jak ve studiu vysoké 
školy, tak s tenisovou kariérou. V Ameri-
ce je možné studium na univerzitě spo-
jit s vrcholovým sportem, takže jsem se 
rozhodla, že odejdu za studiem do za-
hraničí. Postupně jsem začala komuniko-
vat s trenéry tenisových týmů, zjišťovala 
informace jak o studijních programech 
a jednotlivých školách, tak o systému 
univerzitního sportu. Díky výsledkům 
na českých i mezinárodních tenisových 
turnajích jsem byla kontaktována trené-
ry přibližně z 20 škol, nabídek na studi-
um a plné s� pendium tedy bylo poměr-
ně dost. Škola, kterou jsem vybrala, se 
řadí ke špičce jak z akademického, tak 
sportovního hlediska. Tenisový tým se 
pravidelně umisťuje mezi 30 nejlepšími 
týmy v USA a soutěží v nejsilnější konfe-
renci. Díky tomu mají sportovci k dispo-

zici výborné zázemí v podobě nově po-
stavených či renovovaných sportovišť, 
rehabilitačních a dalších zařízení. Mé 
fi nální rozhodnu�  vyplynulo z osobního 
setkání s trenérem, který za mnou přijel 
vlakem až do Nové Paky. 
Jakou školu tam studuješ?
Studuji poslední ročník bakalářského 
programu Elektrotechnika se zaměře-
ním na biomedicínské inženýrství na uni-
verzitě “The University of Mississippi”. 
Skloubení sportovní kariéry a studia je 
v USA asi na vyšší úrovni, než je tomu 
v ČR…
Systém univerzitního sportu v USA 
umožňuje skloubení studia a vrcholové-
ho sportu. Mnoho sportovců dále po-
kračuje po ukončení studia na profesio-
nální dráze. Program je náročný, trénu-
jeme téměř každý den, hodně cestujeme 
na turnaje a zápasy. Denní program vět-
šinou vypadá tak, že začínáme brzy ráno 
v posilovně, poté jdeme na pár hodin 
do školy a vracíme se zpět na dvouho-
dinový trénink. Poté buď pokračujeme 
na rehabilitaci a regeneraci nebo na dal-
ší přednášky. Ve volných chvílích mezi 
těmito bloky si člověk může trochu od-
počinout či vypracovávat domácí úkoly. 
Kvůli cestování na zápasy hodně ve škole 
chybíme. Absence jsou omluvené, jeli-
kož reprezentujeme univerzitu. Nezna-
mená to však, že sportovci mají nějaké 
úlevy, musí splnit všechny testy a úkoly, 
stejně jako ostatní studen� . 
Jakou soutěž hraješ?
Univerzitní sport se koná pod záš� tou 
několika organizací, z nichž Na� onal 
Collegiate Associa� on, NCAA, česky Ná-
rodní vysokoškolská sportovní asociace, 
je nejznámější a nejrozšířenější. Více než 
450 000 sportovců ve 24 různých spor-
tech se ročně zúčastní soutěží pořáda-
ných právě NCAA. Soutěže jsou rozděle-
né do tří divizí, následně poté do konfe-
rencí. Můj tým působí v nejvyšší I. divizi 
a je zařazen do Jihovýchodní konference 
(Southeastern Conference), která je po-
važována za nejsilnější konferenci nejen 
v rámci tenisu, ale i v mnoha dalších 
sportech. Tato konference sdružuje 14 
týmů ze států Florida, Georgia, Tenne-
ssee, Mississippi, Louisiana, Texas, Ken-
tucky, Missouri, Jižní Karolína, Arkansas 
a Alabama. 

3. místo na Mistrovství České republiky 
dospělých v tenise, s rodiči
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V rámci tenisu také hodně cestuješ, kde 
jinde v USA se �  líbilo?
Díky tenisu jsem navš� vila zhruba po-
lovinu amerických států. Na turis� ku či 
prohlídky měst většinou není moc pro-
stor, většinu času trávíme mezi tenisový-
mi kurty, hotelem a le� š� . Občas se ale 
poštěs�  a máme možnost se porozhléd-
nout po okolí. Nejvíce se mi líbilo na Ha-
vaji, kterou jsem navš� vila dvakrát. Měli 
jsme možnost navš� vit Pearl Harbor, 
projít si město Honolulu, navš� vit míst-
ní pláže, dokonce zbyl čas i na turis� ku. 
Dále se mi líbilo na severu ve Wisconsinu 
a Connec� cutu či v Las Vegas. 
Co Ti v USA jako packé rodačce chybí?
Nejvíce mi v USA chybí rodina a kamará-
di. Také tradiční česká jídla a pečivo. Ze 
začátku bylo těžké zvyknout si i na po-
časí, neboť Mississippi má velice vlhké 
a teplé podnebí. Sníh tam vidíme ma-
ximálně jednou až dvakrát do roka a to 
pouze na pár hodin, takže se vždy těším 
na Vánoce do ČR. Také mi chybí české 

hory a příroda kolem Nové Paky. Češ� nu 
jako takovou tolik nepostrádám, jelikož 
jsem denně v kontaktu s rodinou a ka-
marády, navíc dvě z mých spoluhráček 
v tenisovém týmu také pochází z Česka. 
A je něco, co naopak v Pace či celé ČR 
v porovnání s USA postrádáš?
Americká mentalita je velice odlišná 
od té české. Američané jsou mnohem 
pozi� vnější, otevřenější a přátelštější. 
Chybí mi kontakt s kamarády, které mám 
v USA, a ten pozi� vní nadhled na věc 
a otevřenost. Ze sportovního hlediska 
mám v USA také lepší podmínky na tré-
nování. Ale i u mě pla�  známé české pří-
sloví „všude dobře, doma nejlíp!”  
Kdybys měla jmenovat Tvůj největší 
úspěch v USA, co by to bylo?
Z týmového hlediska bych jako největší 
úspěch zmínila dosažení 3. místa na tý-
movém žebříčku v I. divizi NCAA a tři-
krát postup mezi 16 nejlepších týmů 
na závěrečném národním šampionátu. 
Z pohledu jednotlivce se mi podařilo po-
stoupit do semifi nále ve dvouhře a fi nále 
ve čtyřhře na konferenčním šampionátu. 
Byla jsem také jmenována hráčkou týd-
ne SEC konference. 
Vaše rodina je mul� sportovní. Pamatu-
ji si dobře dědu, velkého fandu do zim-
ních sportů, táta hrál basket, pak tenis, 
který dnes trénuje. Dostaneš se i k ji-
ným sportům, nebo je tenis tvojí hlav-
ní doménou a pak �  zbývá už jen čas 
na studium a relaxaci?
Ano, lásku ke sportu jsem zdědila po ro-
dičích a prarodičích. Děda i táta se věno-
vali severské kombinaci. Rodiče hráli zá-
vodně basketbal, nyní se věnují trénová-
ní tenisu. Prarodiče z máminy strany se 
věnovali atle� ce a gymnas� ce. Tenis je 
mojí hlavní doménou, nezanevřu ale ani 
na další sporty. Ráda se projedu na kole 
a na lyžích. Basketbal, fl orbal či fotbal mi 
také nejsou cizí, i když toho volného času 
už moc nezbývá.

V současné době studuješ americkou 
univerzitu přes internet z Nové Paky. 
Jaký to je pocit?
Pocity jsou smíšené. Není to ideální stav, 
jelikož studuji technický obor, ke kte-
rému jsou potřeba i praxe a práce v la-
boratořích, studium po internetu nám 
ubírá mnoho možnos� . Pokud se k tomu 
přidá časový posun, mnoho vyučova-
cích hodin pro mě probíhá pozdě v noci, 
i po půlnoci, což je náročné a narušuje to 
denní stereotyp. Na druhou stranu jsem 
ráda, že nám umožnili návrat zpět domů, 
a že mohu strávit tento čas s rodinou 
a školu takto dokončit z České republiky. 
Těšíš se zase zpět, až to bude možné? 
A jak vidíš své další působení v USA?
Na podzim plánuji návrat do USA. Jelikož 
byla sezóna předčasně zrušena, byla nám 
nabídnuta možnost se vrá� t, pokračovat 
ve studiu a univerzitu reprezentovat ješ-
tě jeden rok v tenise. Rozhodla jsem se 
této možnos�  využít a začít studovat na-
vazující magisterské studium. Těším se, 
že si budu moci tenisovou kariéru takto 
ještě prodloužit a zároveň u toho pokra-
čovat ve studiu.  
Děkuju za rozhovor, ať se daří!

ptal se: Daniel Polman
odpovídala: Tereza Janatová
foto: archiv Terezy Janatové

Terka na servisu proti  University
of Georgia

Tenisové kurty - Ole Miss  Týmová porada a rituál před zápasem

Povzbuzení po vyhraném setu
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OPRAVDU ZŮSTAT DOMA?!
Ze všech stran na mě teď doléhají akce 
s hesly „stay home - save life“. Tedy zů-
staň doma, můžeš zachránit život. Taky 
jsem zaregistroval ostřejší apely typu 
„zůstaň doma na pr..li!“ Ty hlásají zejmé-
na lidé, kteří se konečně vrá� li do minu-
lých dob a mohou do pun� ku dodržovat 
příkazy vlády a pozorovat, jak je dodržují 
ostatní. Případně i někoho občas naprá-
šit. Pro ně naprosto vyhovující stav. Na-
víc doma na zadku byly a budou vždyc-
ky, protože se vesměs jedná o převážně 
pasivní sportovce. Jednoho březnového 
dne, když jsem sednul na horáka a rozjel 
se k lesu, položil jsem si otázku, zda mám 
mít nějaké výčitky. „To jako fakt dělám 
něco špatnýho a ohrožuju své okolí?“
„Měl jsem zůstat doma a šlapat do ně-
čeho, co nejede a dělá randál?“ „Mám 
opravdu jen nakupovat, chodit do práce, 
občas na procházku a jinak hnít doma?“
Na tohle téma bych mohl napsat esej, 
ale lepší bude kratší „boďák“:

1/ Ak� vity typu „stay home - save life“ 
jsou postavené na tom, že kvůli případ-
nému zranění za� žím zdravotnictví. Ten-
to fakt jsem si při jízdě samozřejmě uvě-
domoval a vybíral podle toho terén a vo-
lil tempo. Ruku na srdce, kolik opatrných 
tréninků končí na JIPce? A pokud bych 
si znovu třeba zlámal hnátu a doktor mi 
do telefonu řek, že s � m teď nic neudě-
lají, protože lítají kolem umírajících lidí 
– jsem připravený to samozřejmě akcep-
tovat. Mimochodem dnes jsem viděl dva 
lidi na žebříku a jednoho na štafl ích. Pak 
taky lidi na motorkách… Tam vidím riziko 
zranění mnohonásobně větší.

2/ Přírodě se lidstvo neustále vzdaluje, 
což ovlivňuje i vnímání epidemie, kte-
ré nyní čelíme. Chodit do parků, lesů, 
do přírody není zakázané. V dnešní době, 

kdy máme staros� , jak uživit rodinu, udr-
žet v chodu fi rmu, jak dě�  naučit zadané 
látce a zabavit je při výluce školy i všech 
kroužků a sportovišť, je � m nejlepším 
elixírem právě výlet někam do zeleně. 
Nabrat energii a přesvědčit se na vlast-
ní oči, že svět je krásnej! Pak, když se 
vrá� me mezi bílé stěny, lépe vstřebáme 
zprávy útočící na nás ze všech možných 
displejů a informující o tom, jak jde svět 
do ři� . (Fotografi e z výletů na horském 
kole po okolí Nové Paky najdete na zadní 
straně Achátu.)

3/ Samozřejmos�  je dodržování pravidel 
– rouška, šátek přes pusu, jezdím sám, 
nebo se jdu maximálně projít s rodinou. 
S lidmi, které potkám, se pozdravím 
nebo maximálně si v odstupu 2-3 metrů 
(samozřejmě s tex� lií přes pusu) proho-
díme pět vět… Vesměs povzbudivých, 
přičemž zjis� me, jak nás byť jen letmý 
kontakt (bez mimiky v zakrytém obličeji) 
s někým známým nakopne. Jak vzácné to 
začíná být a jak chvíle sdílené s někým ji-
ným jsou fajn.

4/ Na kole jezdím proto, že mě to baví. 
K životu potřebuju pohyb venku a ten mi 
cyklis� ka nabízí v té nejlepší formě (po-
hybuju se dost rychle na to, abych toho 
viděl hodně a dost pomalu, abych si vše 
mohl dobře prohlédnout). Šlapání doma 
na trenažeru či válcích považuju za úpl-
ně jiný sport, který mě nebaví, a věnovat 
se mu nechci. Mimochodem v průběhu 
ledna a února jsem si to po zranění ne-
dobrovolně ověřoval každý den. A nej-
sem sám, kdo potřebuje ven. Potkávám 
hodně bikerů, pěších, běžců, pejskařů, 
rodinek s dětma, načež odpo jsem vyra-
zil i s holkama na procházku. V přírodě je 
čisto, nikoho tam nenakazíte a nic tam 
nechy� te. (Při nákupu v obchodě mám 
přesně opačný pocit.) Naopak z výše 
uvedených důvodů nám pohyb v ní vel-
mi prospěje. 

5/ Moje emoční naladění, když sese-
dám z trenažeru a vylézám promočenej 
z garáže, je na bodu mrazu a pohybuje 
se v ods� nech šedi v porovnání s � m, 
jaké pocity si odvážím z lesa. Důležitost 
vnější hygieny je neoddiskutovatelná, 
ale ta vnitřní hygiena je jí trochu zas� -

něná. Na ni se musí taky dbát. Chci mít 
dobrou náladu, protože z ní mám benefi t 
já i moje holky. Takže po návratu jsem si 
položil otázku „Ohrozil jsi tvou vyjížďkou 
někoho?“ Jsem přesvědčen, že NE. Na-
opak jsem � m pomohl sobě a mé rodi-
ně, které se domů vrá� l dobře naladěnej 
fotřík. Pokud se mám zaměřit na pomoc 
lidem, kteří ji momentálně potřebují, 
pak vidím zcela jiný příležitos�  (a rád 
se do nich pus� m), než fakt, že zůstanu 
doma, vyfo� m se na trenažeru a nasdí-
lím to. Připadá mi to trochu jako sbírání 
plastových víček na charitu. (Mimocho-
dem doma je sbíráme pořád.)
Tahle moje „výlevka“ se těšila velkému 
zájmu, na portálu MTBS.cz, který ji pře-
vzal, dokonce dosáhla už přes třináct 
� síc přečtení. Potěšily mě (z více než 
devadesá�  procent) pozi� vní komentá-
ře. Zjis� l jsem, že celý ten humbuk ko-
lem koronaviru vnímám podobně jako 
sportující většina. Stačí mít selský rozum 
a disciplínu, obětování se v podobě mu-
čednického sebetrýznění někde doma je 
zbytečné.

Dan Polman,
instagram.com/polman.daniel
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„V přírodu jdi, - zlatá slunce zář / růže lí-
cím, poklid vrátí  čelu.“
(K. H. Mácha, Marinka)

Oheň na nebi, ten nebeský ženich pro-
bouzí Matku Zemi svými paprsky, vy-
tahuje z ní svým dotykem život, aby se 
zazelenala a počala plodit. Země po ne-
beském ženichovi touží, otevírá se mu 
v podobě květů, které nastavuje jeho 
plodivé síle, aby se probudila... Je to její 
vzkříšení, vzkříšení života, který je la-
tentně ukryt v ní. Tuto plodivou sílu nám 
symbolizují i májky, jejich vlající pentle 
ve větru. Ty v minulos�  plnily ochranou 
funkci daného sídla, v nich jako by byl 
personifi kován strážní duch celé obce. 
Tomu se zpívalo, tančilo a přinášely se 
mu obě� nky, aby je jeho plodivá síla 
po celý rok neopus� la. Vždyť byla záru-
kou přeži�  rodu.

V ten čas se rozveselila celá dědina 
a za bujarého veselí vítala Vesnu. Vždyť 
šlo o svatbu Krále (jehož živelnou pod-
statou byl oheň na nebi) a Královny (je-
jíchž živelnou podstatou byla proudící, 
plodivá voda). Dvě živelné podstaty, kte-
ré jsou symbolem proměny.
A májka jako by to propojení, posvátný 

akt... svatbu symbolizovala. Ono zemské 
s oním nebeským... Ona byla � m symbo-
lickým zhmotněním, ona se nás snažila 
upozornit, že my jsme v toto propojení 
včleněni, jsme jeho součás� . A měli by-
chom jej s pokorou sobě vlastní přijmout 
a uvědomit si, že nejsme pány světa. 
I naše velké mýty o tom hovoří... 
Když Kristova krev stékala na pahorek 
Golgoty, jako by jeho výheň lásky, bož-
ské síly ohně, objala celou Zemi. On se-
stoupil mezi nás, aby na sobě pocí� l bez-
duchost, temnotu doby a skrze proudění 
nebeské Boží milos�  nám nabídl  záchra-
nu svou Obě� . 
Jeho příběh nás vede přes tajemství 
Golgoty, jeho oběť k překonání „zemské 
� že“, k zmrtvýchvstání. Tak i  tato idea 
Vzkříšení, kterou k nám křesťanský mý-
tus stále promlouvá, jako by nás vyzýva-
la v čase „zas-tavení“ ke vzkříšení, k jisté 
„tavbě“ své vlastní duše. Tu potřebuje 
lidstvo, aby jeho příběh mohl pokračo-
vat... 
Vždyť jsme součás�  Kosmu („šperku“), 
z kterého se nedá vystoupit, natož se 
nad něj povýšit, i když bloudíme sebe-
dál od nebes. To věděli i „staří“... A pro-
to jiskra nebeského Ohně je naší nadějí 
i jistotou...

Květen neboli máj (la� nsky Maius) je 
pojmenován po bohyni Maie, matce 
Hermově. Prý sám Hermes dal tomuto 
měsíci jméno po své matce, bohyni jara. 
Proudící podstata živlu vody charakteri-
zuje Matku Zemi, její vitalitu, její „mízu“, 
její narůstající energii. Ta po polibku ne-
beského ženicha prostupuje vše. Ona 
oznamuje plodnost a rozmnožování, 
příroda začíná rodit... Životodárná síla 
„naší Paní“, Matky Země, se probouzí. 
To věděli naši předci o „šťávě březové 
i javorové“, když stromy navrtávali, aby 
s ní žízeň uhasili, či nějaký neduh zahnali. 
A někdy ji v sudech nechávali kvasit jako 
medovinu.

Sice přijdou ještě ledoví muži a „stude-
ná“ Žofi e, ale to bude poslední polibek 
paní Zimy. A v chalupách už okusili první 
zelenou polívku z vopychu (libečku) nebo 
z řebříčku, opence, jahodového a fi alko-
vého lis� . Nic už nezabrání životodárné 
síle dlící ve hmotě, aby se manifestovala 
svou pestros�  barev a množstvím tvarů. 
A s přibývajícím létem nás její pestroba-
revná architektura, když se zadíváme, 
nenechá klidnou. Jde o pestrost pavího 
ocasu, jen se zadívat, co nám dává...

Je to čas pokusit se vyjít ven z našeho 
vlastního odcizení k našemu vlastnímu 
by� , k oné věčné a posvátné dimenzi 
života, jež k nám mnohdy promlouvá ja-
zykem paradoxů a básnických metafor. 
Jako ten „skutečný a věčný svět“, který 
hledal i K. H. Mácha při své pou� ... 
Je to čas vyjít ven, nejen ze sebe, na vý-
-let. Navázat tak skrze rytmicitu svých 
kroků s ní, skrze tu naši do červena zbar-
venou půdu, určité pouto. Stát se ales-
poň na chvíli poutníkem, být k ní poután 
a pocí� t, proč je mi „pobyt“ na ní domo-
vem. Uvědomit si, že není ona objektem 
a já subjektem, ale já ji prostupuji a ona 
mne, jsem její součás� . To je pak cesta 
k Celos�  samé...

„Máji! o máji! - krásný máji – V obejmutí  
tvém plesá znovu živoucí země!“ 
(K. H. Mácha, Marinka)

Ivo Chocholáč

KVĚTEN KVETE...

MUZEUM A KLENOTNICE
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ŠKOLY

   VÝUKA NA SŠGS V DOBĚ KORONAVIROVÉ KRIZE
Jako mávnu� m proutku se z nařízení vlá-
dy zavřely všechny školy z důvodu šíření 
nového viru SARS-CoV-2. Situace, kterou 
nikdo neočekával, na kterou se nikdo ne-
mohl připravit, a přesto se žáci vzdělávají 
dál. Díky moderním IT technologiím jsou 
schopni pedagogové zasílat žákům úkoly 
a �  z klidu svého domova plní povinnos�  
a stejnou cestou svými „výtvory“ záso-
bují pedagogy. Stejně na tom jsou i bu-
doucí hoteliéři, kuchaři, krejčí, cukráři, 
pekaři, sladovníci a truhláři ze Střední 
školy gastronomie a služeb v Nové Pace. 
Situace ale není vždy tak op� mální, ne-
boť žákům výše uvedených řemesel je 
bližší manuální práce, než teorie formou 
e-výuky. Přes všechny počáteční problé-
my se podařilo všem třídním učitelům 
navázat IT kontakt se všemi žáky a �  ně-

kdy s větším, někdy s menším zauje� m 
plní požadované úkoly. Škola realizuje tři 
zdroje IT komunikace, Teams, Komens 
a Moodle. Nutno poznamenat, že tato 
doba je přesycena řadou nabídek na po-
moc při realizaci elektronické výuky. 
Pomoc nabízí i televize formou vzděláva-
cích pořadů na podporu vzdělávání žáků 
napříč všemi věkovými vrstvami. Vzdě-
lávat žáky s dvoumetrovými rozestupy, 
popřípadě v rouškách, nesklidilo příliš 
velké ovace v pedagogických kruzích. 
Tento fakt jen dokládá, jak dokáží někdy 
uvažovat neerudovaní lidé. Doporučení, 
která přicházejí z Ministerstva školství 
mládeže a tělovýchovy, obsahují jakousi 
prognózu návratu žáků do školních la-
vic. Nikdo z nás ale neví, kdy se situace 
zklidní a život ve městech a obcích se 

vrá�  do normálu. Proto má tzv. e-výuka 
v současnos�  své velké opodstatnění 
v procesu vzdělávání žáků na všech ty-
pech škol. Teprve budoucnost ukáže, 
jak jsme si v této nelehké době počínali 
a jak forma e-výuky dokázala posunout 
žáky dál. Specifi ckou skupinou žáků 
jsou letošní maturan�  a žáci 3. ročníku 
učebních oborů. Pro maturanty MŠMT 
připravilo hned dvě varianty ukončení 
vzdělávání. Trochu bylo zapomenuto 
na žáky učebních oborů, kde součás�  
závěrečné zkoušky je prak� cká část, nad 
kterou za� m visí otazník.

Mgr. Petr Ježek, ZŘŠ
SŠGS Nová Paka

Se zahájením nouzového stavu v ČR 
a odchodem žáků ze školy, se v SŠGS 
Nová Paka začaly okamžitě řešit 3 zá-
kladní úkoly – zahájení distanční formy 
vzdělávání žáků, ši�  ochranných roušek 
a postupné zapojování školy do akce 
„Tiskne celé Česko“.
Po prvních informacích v médiích o ne-
dostatku ochranných pomůcek se oka-
mžitě na škole rozjela výroba dvou-
vrstvých tex� lních roušek. Obrovskou 
výhodou se stalo kvalitně vybavené 
pracoviště oboru krejčí a jeho vedoucí, 
paní učitelka Štrynclová, která obratem 
zajis� la vhodný materiál, připravila stři-

hy (jako jedni z prvních jsme začali šít 
i ochranné roušky pro dě� ) a zaměřila se 
na stříhání a přípravu. Do vlastního ši�  
se zapojily učitelky, žákyně, kamarádky, 
příbuzní, známí. Kolegovi Sehnalovi se 
podařilo vytvořit pracovitý tým ze spo-
luobčanek v Heřmanicích, které se také 
s plnou vervou zapojily do ši� . 
A čím se tento tým může pochlubit 
na konci března? Celkově se za� m poda-
řilo nastříhat a ušít 4 � síce kusů roušek 
pro dospělé a dě� , které si obratem našly 
své odběratele. Mezi hlavní odběratele 
se zařadili, Nemocnice Jičín, Dětská kli-
nika FN Hradec Králové, Dětská léčebna 

Janské Lázně, Dětská ozdravovna Králov-
ství u Dvora Králové, Dětský rehabilitač-
ní stacionář Hradec Králové, DUHA o.p.s. 
Nový Bydžov a další. Pochopitelně jedny 
z prvních dodávek směřovaly do nejbliž-
šího okolí, tedy pro město Nová Paka, 
obec Stará Paka, Domov seniorů v Nové 
Pace, nezapomněli jsme ani na partnery 
školy např. Strom života Lázně Bělohrad, 
pivovary v Nové Pace a Trutnově a řadu 
dalších. Další stovky roušek směřovaly 
k příbuzným, známým, sousedům, …

“ROUŠKOVÝ BŘEZEN” NA SŠGS
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Poděkování patří všem výše zmíněným 
ženám, které se zcela nezištně do této 
akce zapojily bez nároku na odmě-
nu a paní učitelky navíc ještě dokázaly 
skloubit ši�  s celkově velice náročnou 
organizací distančního vzdělávání. Velký 
dík Vám všem!
Další akcí na podporu především zdra-
votníků v první linii se stala celostátní 
akce „Tiskne celé Česko“. Využi�  3D 

� skáren pro � sk segmentů ochran-
ných š� tů vzniklo jako přirozená reakce 
na nedostatek potřebného ochranného 
vybavení. Škola disponuje pouze jednou 
3D � skárnou kterou jsme mohli zapojit 
do této akce, nicméně i tak se již podaři-
lo odeslat ke kompletaci více než stovku 
vy� štěných segmentů. Poděkování patří 
Ing. Šubrtovi, učiteli odborných předmě-
tů, který celý � sk od samého počátku 
zajišťuje.

Takto tedy za� m vypadá příspěvek no-
vopacké školy do celonárodního úsilí 
o překonání nelehkého koronavirového 
období v Česku. Ještě jednou moc děku-
jeme všem, kteří jste se zapojili, a kteří 
nám pomáháte.

Vedení SŠGS

Klempířské, karosářské, 
servisní a mechanické práce
Drobné opravy laku
Příprava a zajištění STK
Odtahová služba
Přibyslav 31, Nová Paka 509 01

Jaroslav Lopata

T +420 732 719 435  
E auto.J.L@seznam.cz

PŘIJMEME ŘIDIČE MKD

POŽADUJEME:
· ŘP sk. C+E, nebo C
· profesní průkaz
· kartu řidiče do digit. tachografu
· dobrý zdravotní stav

KONTAKT: p. Zavřel Vít 602 726 461NÁSTUP MOŽNÝ IHNED

NABÍZÍME:
· dobré platové podmínky
· nový vozový park - plachty
· férové jednání

na mezinárodní kamionovou dopravu v EU
(převážně Německo)
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STRUČNÉ OHLÉDNUTÍ ZA BŘEZNEM NA GYMNÁZIU A SOŠPG
V pondělí 2. března proběhl v učebně č. 
40 zajímavý workshop na téma V pas�  
populismu. Více se o něm dočtete v naší 
reportáži zde h� ps://denik-gymnp.cz/v-
-pasti-populismu-anebo-populismus-
-do-pas� /.
Středa 3. března byla věnována tradiční-
mu klání v konverzaci v anglickém jazy-
ce, tentokrát pro žákyně a žáky pedago-
gické školy. Mezi čtrnáctkou odvážných 
patří 1. místo Janě Klepáčkové z 2. A, 
2. místo obsadila Petra Grulichová z 1. 
A a na tře� m místě se umís� l Kryštof Ka-
ván ze 3. A. 
Ve čtvrtek 5. března zavítali k nám 
do školy manželé Horákovi, kteří si pro 
1. A připravili besedu o domácím vzdě-
lávání.  O vyučování svých čtyř dě�  nám 
vyprávěli celou hodinu pedagogiky. Žáky 
beseda velice zaujala a nebáli se klást 
zajímavé otázky, na které jim manželé 
Horákovi upřímně odpovídali. Zamýšleli 
jsme se i nad � m, jaké by to bylo, kdy-
bychom nemuseli chodit do školy a učili 
se doma. 
V pátek 6. března proběhlo v jičínském 
K-klubu okresní kolo Dětské scény – pře-
hlídka dětských recitátorů. Naši školu 
reprezentovali ve 3. kategorii Jakub Da-
níček a Samuel Najman (sekunda) a ve 4. 
kategorii Kajetán Suk (kvarta). Porota 
složená z odborníků na práci s textem 
ocenila výběr textů, kul� vovanost, přiro-
zenost, originalitu projevu i chuť vystou-
pit. Všichni zástupci naši školu příklad-
ně reprezentovali. Jakub Daníček získal 
Čestné uznání, Samuel Najman a Kajetán 
Suk obdrželi za svůj výkon Čestné uznání 
s postupem do krajského kola.  

V neděli 8. března k nám na praxi přije-
la skupina studentek z německého Hei-
delbergu. Praxe, na niž se těšily, však 
musela být nařízením vlády již v úterý 
ukončena a ještě téhož dne odjely zpět 
do Německa.
Doslova na poslední chvíli, dvaadvacet 
hodin před startem, muselo být odsunu-
to závěrečné zápolení Přírodovědné ligy, 
takže původní plán, že se v učebně č. 14 
sejde patnáctka nejlepších ve fi nále 16. 
ročníku, vzal za své. Vzhledem k uzavře-
ní škol z důvodu prevence nákazy koro-
navirem se pochopitelně fi nále letošní 
Přírodovědné ligy, plánované na 11. bře-
zen, odkládá na neurčito. Avizovaná ex-
kurze by se uskutečnila nejpozději v září. 
Proza� m malá rekapitulace 16. ročníku 
- 48 účastníků, 36 kvalifi kovaných na ex-
kurzi, nejlepším nováčkem Nikola Holu-
bová ze sekundy, skokanem roku Tomáš 
Dyntr z kvinty, pořadí na prvních třech 
místech před fi nále: Kryštof Vitvar, Ma-
těj Tegel, Nikola Holubová.
K řadě jiných akcí, zrušených či přesu-
nutých z důvodu koronaviru, se bohu-
žel přidal i Novopacký slavíček, takže si 
na jeho 25. ročník budeme muset rok 
počkat.
Pandemie koronaviru měla pochopitel-
ně vliv i na chod naší školy. Už začátkem 
měsíce jsme zjišťovali, zdali někdo z žáků 
či jejich blízkých necestoval v posledních 
14 dnech do rizikových zemí (od Jižní 
Koreje po Itálii), a poučili je o dalším po-
stupu (karanténa, hygienická opatření, 
kontaktování KHS Hradec Králové). Dne 
10. března bylo žákům oznámeno uza-
vření školy a domova mládeže s platnos-

�  od 11. 3. do odvolání s � m, že žáci mají 
povinnost sledovat své školní e-maily, 
reagovat na pokyny vyučujících a že se 
mají co nejvíce zdržovat doma a dbát 
na postupná opatření vlády. Asi nejvíce 
komplikací přinesla tato nečekaná situ-
ace maturantům, kteří si svou zkoušku 
dospělos�  odbudou pravděpodobně 
druhý a tře�  týden v červnu (vrá� -li se 
do škol do 1. 6.), a žákům z devátých 
tříd, kteří by  měli absolvovat přijíma-
cí zkoušky v prvním červnovém týdnu. 
Vše záleží na rozhodnu�  Ministerstva 
zdravotnictví a Ministerstva školství. 
Veškeré aktuality byly v písemné formě, 
nebo v podobě videí průběžně zveřejňo-
vány na stránkách školy (www.gymnp.
cz, www.denik-gymnp.cz),  nebo byly žá-
kům rozesílány e-mailem. 
Prak� cky ihned se rozběhla výuka on-
-line a žáci i učitelé se ponořili do vzá-
jemné komunikace a sdílení úkolů pro-
střednictvím e-mailů, Google classroom, 
videí na YouTube a dalších pla� orem 
a jeví se nanejvýš pravděpodobným, 
že je budeme v určité míře využívat 
i v době pokoronavirové.
I v časech „home offi  ce“ si řada žáků či 
vyučujících našla chvilku na zájmovou 
činnost. Na stránkách Deníku GymNP si 
můžete prohlédnout Umění pro�  koro-
naviru od Káťy Krausové, fotoreportáž 
Nová Paka pod rouškou od Honzy Bur-
kerta nebo si poslechnout verše Anety 
Holmanové či Stanislava Bendla.

Ladislav Kodym
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ZÁPIS DĚTÍ
DO 2. MATEŘSKÉ ŠKOLY,

Školní 1257, Nová Paka
Informace k zápisu
Vzhledem k mimořádným opatřením situace vyžaduje:

organizovat zápis do mateřské školy bez osobní přítomnosti dětí a zákonných zástupců ve škole. 

Oficiální zápis bude probíhat ve dnech 4. 5 – 11. 5. 2020

Dokumenty k zápisu ke stažení na webu: ms-novapaka.cz

Žádost o přijetí dítěte do mateřské školy - část, kterou vyplňuje dětský lékař o řádném očkování 
dítěte – pro doložení této povinnosti, nemusíte v současné situaci navštěvovat  osobně praktického 
lékaře, ale vyplňte čestné prohlášení, že je dítě řádně očkované a doložte kopii očkovacího 
průkazu.

Kopie rodného listu dítěte

Trvalý pobyt v Nové Pace ověří ředitelka školy podle seznamu, který ji poskytne zřizovatel.

Pokud v něm dítě nebude, bude zákonný zástupce vyzván, k doložení dokladů o trvalém pobytu 
v Nové Pace, nebo v některé z přilehlých obcí (viz kritéria v sekci dokumenty)

Všechny dokumenty odevzdejte:

1. emailem s elektronickým podpisem (nelze prostý email)
2. datovou schránkou (ckemsrc)
3. poštou na adresu školy
4. vložením do schránky v obálce s nápisem ZÁPIS 2020
5. osobním podáním pouze v nejnutnějším případě po předchozí telefonické domluvě 

Těší se na vás kolektiv zaměstnanců 
2. mateřské školy, Nová Paka     

Web: ms-novapaka.cz

Tel: 493 722 441

Email: msskolni@ms-novapaka.cz
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Městské kulturní středisko - F. F. Procházky 101, Nová Paka, tel./fax 493 721 928, www.kultura-novapaka.cz

DOMÁCÍ ŠTĚSTÍ
-  VIP ART COMPANY  
úterý 12. 5. 2020 v 19:00 hod., velký sál MKS, vstupné 340/320 Kč 
(NELZE UPLATNIT ŽÁDNÉ SLEVY, POUZE ZTP A ZTP/P) 
Hrají Iva Hütnerová, Michaela Dolinová a David Suchařípa
režie Ondřej Kepka
Hledáte manželské štěs� ? Pořiďte si hospodyni!
Hlavní hrdinka této svěží komedie, Vilemína Gruntorádová, 
přijde jako hospodyně z agentury Manželské štěs�  udělat po-
řádek do moderní rodiny. Rázná žena s prořízlou pusou, která 
čmouhy umývá slivovicí, koberce čis�  hovězí žlučí a umí uvařit 
pořádnou dršťkovou. Okamžitě ale vycí� , že v tomto manžel-
ství není něco v pořádku a začne dávat rozklíženou dvojici do-
hromady. Diana — marke� ngová ředitelka, Hugo — bohémský 
umělec na volné noze. O veškerý chod domácnos�  se stará on, 
ona vydělává. Ale nefunguje to. 
S vražednou otevřenos�  a se slovy: „Děti  moje, řeknu to upřím-
ně, ale s taktem: Váš sexuální život nestojí za nic!“, začne Vi-
lemína řešit manželské souži�  a to s bezednou zásobou léty 
prověřených rad, jak krize v kuchyni a loži překonávaly naše ba-
bičky. Manželské štěs�  vychází z témat oblíbeného televizního 
seriálu a knihy od Ivy Hü� nerové „Domácí štěs� “. Dozvíme se 
mimo jiné, jak si manželé mají jeden druhého vážit, jak zafun-
guje „sporýš lékařský“ i celer v manželském loži a další moudra 
k dosažení „štěs�  manželského“.

ŠANSONY –
MARTINA AHMED ČERMÁKOVÁ
A MONIKA CHMELAŘOVÁ
pátek 15. 5. 2020 v 19:00 hod., malý sál MKS, vstupné 100 Kč 
(nutnost rezervace – stolová úprava)
Mar� na Ahmed Čermáková vás ve svém komorním šansono-
vém recitálu s nostalgickou atmosférou provede písňovými pří-
běhy z repertoáru nejznámějších světových šansoniérů. Přijďte 
se zasnít při svíčkách u sklenky vína a zaposlouchat se do me-
lodií a textů slavných šansonů nejen ve francouzš� ně a češ� ně.
Na klavír doprovází Monika Chmelařová.

V době uzávěrky květnového vydání časopisu Achát není možné s ohledem na opatření vlády v souvislosti  s proká-
záním výskytu koronaviru (označovaný jako SARS CoV-2) na území České republiky s jistotou říci, zda prezentované 

kulturní pořady a akce budou realizovány. 
Sledujte aktuální informace na webové stránce www.kultura-novapaka.cz nebo se prosím informujte telefonicky

JARNÍ KONCERT MARTINY
VČELÁKOVÉ S HOSTY   
čtvrtek 21. 5. 2020 v 19:00 hod., hotel Centrál Nová Paka, 
vstupné 100 Kč  

LOUTKOBRANÍ 2020
sobota 23. 5. 2020, 10:00 – 18:30 hod., Jírovy sady,
vstupné 70 Kč (dospělí) / 50 Kč (děti ) / rodinné vstupné 200 Kč
vstupné platí  na celodenní program (10:00 – 18:30 hod.) 
vstupné od 18:30 hod. 100 Kč    
MKS Nová Paka pořádá celodenní dětský fes� val plný pohádek, 
dílniček a hraní. Doprovodný program bude probíhat od 11:00 
do 17:30 hod a můžete se těšit na dětské dílničky ve spolupráci 
s DDM Stonožka Nová Paka, hraní pro dě� , bubnování s Luckou 
a loutkové divadélko. Dobré občerstvení zajištěno po celý den. 

10:00 hod.  „Princezna se zlatou hvězdou na čele“
 - Divadlo emillion 
11:30 hod. „Budulínek “ LS Rolnička 
13:00 hod. „Zase-zase-zase“ Soubor ZIP
14:30 hod. „O Červené karkulce“ Divadlo Na židli
16:00 hod. „Terezka a kouzelné au� čko“ Divadlo Tramtarie 
18:30 hod. Lucie Eva – koncert šansoniérky a harmonikářky
20:00 hod. Diva Baara – koncert pop-jazzové kapely
 se zpěvačkou Bárou Vaculíkovou   

NÁVŠTĚVA U VÁS
– TOP ART PROMOTION    
čtvrtek 28. 5. 2020 v 19:00 hod., velký sál MKS, vstupné 330 Kč
(NELZE UPLATNIT ŽÁDNÉ SLEVY, POUZE ZTP A ZTP/P) 
oblí bené  talk show s Mar� nem Zounarem a Mar� nou Ran-
dovou
Jedni z nejpopulá rně jš í ch herců  seriá lu Ordinace v rů ž ové  za-
hradě  Mar� n Zounar alias Bobo Š varc a Mar� na Randová  jako 
jeho ž ena Heluš , zá bavnou formou vyprá vě jí  historky nejen z 
natá č ení , ale i ze své  bohaté  herecké  kariery a osobní ho ž ivota.
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PŘIPRAVUJEME:

6. 6. 2020 – PODKRKONOŠSKÝ
SYMFONICKÝ ORCHESTR

11. 6. 2020 – MNOHO POVYKU PRO NIC
– DS J.K. Tyl Lomnice n. Popelkou – lesopark

14. 9. 2020 – BY MY BABY
– náhradní termín za 20. 4. 2020

18. 9. 2020 – HALINA PAWLOWSKÁ
– náhradní termín za 30. 3. 2020

KULTURNÍ KALENDÁŘ
KVĚTEN

Název Akce Místo, čas Pořadatel

12. Út DOMÁCÍ ŠTĚSTÍ
– VIP ART COMPANY 

velký sál MKS, 
19:00 hod. 

MKS
Nová Paka

15. Pá ŠANSONY – MARTINA 
AHMED ČERMÁKOVÁ A 
MONIKA CHMELAŘOVÁ

malý sál MKS, 
19:00 hod. 

MKS
Nová Paka

21. Čt JARNÍ KONCERT
MARTINY VČELÁKOVÉ
S HOSTY

hotel Centrál 
Nová Paka,
19:00 hod. 

MKS
Nová Paka

22. Pá LUBOŠ POSPÍŠIL & 
HOSTÉ

restaurace Novo-
packé sklepy –
Půda, 20:00 hod. 

Novopacké 
sklepy

23. So LOUTKOBRANÍ 2020 Jírovy sady
Nová Paka, 
10:00–18:30 hod.

MKS
Nová Paka

23. So LUCIE EVA – koncert šan-
soniérky a harmonikářky

Jírovy sady Nová 
Paka, 18:30 hod.

MKS
Nová Paka

23. So DIVA BAARA – koncert 
pop-jazzové kapely se 
zpěvačkou Bárou Vaculí-
kovou  

Jírovy sady Nová 
Paka, 20:00 hod.

MKS
Nová Paka

28. Čt NÁVŠTĚVA U VÁS
– TOP ART PROMOTION

velký sál MKS, 
19:00 hod. 

MKS
Nová Paka

MĚŘENÍ DIOPTRIÍ

POZOR!!!
Covid-19 napadl i naše ceny!

Vybrané brýlové obruby i čočky
za polovinu!

Otevřeno v omezeném režimu!
Návštěvu lze také objednat telefonicky!



32 ACHÁT - měsíčník pro občany Nové Paky a okolí

POTŘEBUJEME PRÁVĚ VÁS

OPERÁTOR VÝROBY - SPECIALISTA

Co Vás u nás čeká?
 Ruční výroba speciálních, přesných a důmyslných op�ckých komponent.
 Práce v čistém a klidném prostředí ve 2směnném provozu – střídání ranní              

(6:00-14:00) a odpolední (14:00-22:00) směny.
 Nejedná se o pásovou výrobu, práce převážně vsedě, není fyzicky náročná.

Jaké znalos� a do�ednos� u nás �yužijete?
 Výborné motorické schopnos�, manuální zručnost, pečlivost, trpělivost, spolehlivost.
 Dobrý zrak, brýle nejsou překážkou.
 Nadšení pro techniku, cit pro jemnou mechaniku.

Na co se u nás můžete těšit?
 Na základní hodinovou mzdu 100 Kč.
 Na příplatek za zařazení do 2směnného provozu 14 Kč/hod. za každou hodinu práce.
 Na osobní ohodnocení podle zručnos� a šikovnos� od 100 Kč do 8 000 Kč.
 Na práci se špičkovými technologiemi v příjemném prostředí v centru Nové Paky.
 Na důkladné zaškolení.
 Na nástup do zaměstnání od 1. 6. 2020.
 Na širokou škálu benefitů a odměn (100 Kč stravenky, 1 500 Kč měsíčně při splnění 

docházky, nadstandardní ohodnocení práce přesčas, firemní kurzy AJ a NJ, odměny   
za doporučení nového zaměstnance, za zlepšovací návrhy, zaměstnanecké telefonní 
tarify a další).

UKLÍZEČ/UKLÍZEČKA

 Úklid kancelářských a výrobních prostor pomocí mechanických přístrojů i ručně.
 Požadujeme chuť do práce, pečlivost a spolehlivost.
 Nástupní mzda 88 Kč/hod., docházkovné 1 500 Kč/měs., stravenky v hodnotě 100 Kč     

za směnu.
 Pracovní smlouva na dobu 1 roku s možnos� prodloužení.
 Nástup od 18. 5. 2020, nebo dle dohody.
 1směnný provoz (6:00-14:30), možný zkrácený úvazek (7:00-14:30).

Svůj životopis vložte přes naše webové 
stránky, zašlete na 

personal@sqs-fiber.cz
nebo si přijďte osobně vyplnit dotazník 

uchazeče o zaměstnání.

Vaše dotazy rádi zodpovíme na 
tel. 493 765 381.

Aktuální nabídku volných pracovních pozic najdete na 
www.sqs-fiber.cz v sekci Kariéra.

SQS VZDĚLÁVACÍ CENTRUM - DS SAURUS

Podniková dětská skupina společnosti SQS Vláknová optika a.s., která přijímá děti i svých partnerů v případě volné kapacity.

 Energie je věnována rozvoji toho, co děti baví a jde jim. Jejich nedostatky ladíme na míru, která je v běžném životě neomezí.
 Důraz na individuální přístup, dělení do skupin s aktivitami dle schopností.
 Profesionální přístup - pouze kvalifikovaní zaměstnanci.
 Moderní, inovativní didaktické pomůcky.
 Aktivity, kroužky:

 aktivní pohyb a sport (jóga, plavání, bruslení, lyžování, horolezecká stěna),
 ekologie, umělecké a tvůrčí činnosti, kulturní vyžití a akce, angličtina,
 vybrané prvky moderních směrů výuky (např. prvky Montessori),
 technologie postupů výroby, zahrádka,
 logopedie formou hry, předškolní příprava.

 Důraz na rozvoj kreativního, technického a analytického myšlení.
 Rodiče se mohou aktivně podílet na výchovně vzdělávacím programu.
 Společné akce pro děti a rodiče.

GRAFICKÝ NÁVRH FASÁDY
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Z NOVOPACKÉHO SPORTU

Na mimořádném jednání prostřednic-
tvím videokonference  první dubnový 
pátek rozhodl výbor ČBF, že ke dni 3. 
dubna se vzledem ke  „koronavirové 
pandemii“  ukončují všechny soutěže 
řízené STK ČBF a výsledky všech soutě-
ží budou oznámeny do 15. května, po-
dobně jako systémy soutěží pro sezónu 
2020/2021. 
Pač�  basketbalisté měli v uplynulé ne-

dokončené soutěži v oblastních a nadre-
gionálních soutěžích čtyři družstva a je-
jich umístění je doložené následujícími 
tabulkami. 
Daleko nejlépe si vedli kade�  U 17, kteří 
jsou v tabulce první, když z dvace�  utká-
ní vybojovali osmnáct výher a s nejlep-
ším skórem z utkání.  Velmi dobře si vedl 
i další  mládežnický celek starší minižáci 
U 13, kteří jsou v tabulce na druhém 

místě s více jak šes�  sty plusovými body 
ve skóre. Bohužel  týmy mužů a žen le-
tos poněkud zaostaly za výsledky z mi-
nulých let. U obou těcho celků se proje-
vila výměna generací a bude trvat ještě 
několik sezón, než se tyto celky znovu 
objeví tam, kde jsme je dříve vídali. 

Míla Pour
     

LETOŠNÍ BASKETBALOVÁ SEZÓNA SKONČILA 

1. BK Bizoni Náchod 16 14 2 1150:960 30 

2. TJ Turnov 16 13 3 1238:1088 29 

3. TJ Sokol
Jaroměř - Josefov

16 11 5 1112:1017 27 

4. Loko Trutnov 16 10 6 1245:1025 26 

5. Sokol Nová Paka 16 8 8 1125:1088 24
6. Basketbal TJ Svitavy 16 8 8 963:1023 24 

7. TJ Jiskra Hořice 16 7 9 1069:1150 23 

8. Sokol Vysoké Mýto 16 6 10 1081:1120 22 

9. BK Přelouč 18 3 15 1179:1427 21 

10. TJ Sokol BK Chrudim „B“ 18 2 16 1094:1358 20 

Východočeská basketbalová liga mužů Nadregionální liga kadetů U 17

1. Sokol Nová Paka 20 18 2 1656:1181 38
2. TJ Sokol Jaroměř - Josefov 20 17 3 1375:1035 37 

3. BK NAPOS Vysoká n. L. 20 16 4 1462:1080 36 

4. Sokol Vysoké Mýto 20 11 9 1168:1234 31 

5. Královští Sokoli 20 7 13 1097:1220 27 

6. TJ Sokol BK Chrudim 20 6 14 1217:1404 26 

7. TJ Tesla Pardubice „B“ 20 5 15 1180:1337 25 

8. BK Loko Trutnov 20 0 20 953:1617 20 

Východočeský přebor staršího minižactva U 13

1. Sokol Hradec Králové - kval 18 18 0 1950:353 36 

2. Sokol Nová Paka 18 15 3 1335:716 33
3. BSK Continental TJ Jičín 

- kval
18 13 5 1231:742 31 

4. Loko Trutnov 18 11 7 1044:808 29 

5. BK NAPOS Vysoká n.L. 18 9 9 876:900 27 

6. Sokol Hradec Králové „B“ 18 9 9 744:950 27 

7. BK Studánka Pardubice 
- kval

18 7 11 1030:964 25 

8. Loko Trutnov „B“ 18 5 13 861:1079 23 

9. BLNP 18 3 15 498:1503 21

10. SK Týniště nad Orlicí 18 0 18 363:1917 18 

Východočeská basketbalová liga žen

1. Sokol Hradec Králové „B“ 19 18 1 1519:814 37 

2. BK NAPOS Vysoká n.L. 18 14 4 1103:885 30 

3. Loko Trutnov „B“ 18 12 6 1139:966 30 

4. BK Přelouč 18 11 7 1209:1085 29 

5. TJ Pardubičky 18 11 7 1164:1099 29 

6. SK Týniště nad Orlicí 19 7 12 1102:1176 26 

7. TJ Jiskra Havlíčkův Brod 18 7 11 1114:1212 25 

8. Sokol Nová Paka 18 6 12 1003:1118 24 
9. BSK TJ Jičín 18 6 12 1018:1206 24 

10. TJ Sokol Stěžery 18 4 14 866:1224 22 

11. SŠB Pardubice 18 4 14 914:1366 22 

FOTOKLUB  MKS  Nová Paka 
a  Muzeum  Nová Paka

vyhlašují u příležitosti 90. výročí založení klubu
fotografickou soutěž s názvem

„Paka fotografická“
 Připojte se k  oslavám svojí účastí v  soutěži a zkuste vytvořit fotografie

 na  daná témata:

1. Život v  Nové Pace se všemi krásami a problémy
2. Nová Paka jako výtvarná inspirace

Kategorie A: fotografové do 15 let (včetně)
Kategorie B: fotografové nad 15 let

Obě kategorie budou hodnoceny ve čtyřech etapách:
1. etapa – prosinec, leden, únor
2. etapa – březen, duben, květen
3. etapa – červen, červenec, srpen
4. etapa – září, říjen, listopad

Celé propozice a přihlášku najdete na 
http://fotoklub.nova-paka.cz
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DAN POLMAN LETOS RED BULL TRANS SIBERIAN EXTREME NEJEDE 
Známý packý ultracyklista a mimo jiné 
i předseda redakční rady našeho měsíč-
níku, si po vynikajícím úspěchu v Ameri-
ce, kde absolvoval ultramaraton dlouhý 
přes 5000 km, Race Ascross America 
(RAAM) - česky Napříč Amerikou, se v le-
tošním roce chystal jet 9100 km dlouhou 
trať Red Bull Trans Siberian Extreme ve-
doucí z Moskvy do Vladivostoku. Bohu-
žel vzhledem k zamoření celého světa 
koronavirovou pandemií se tento cykli-
s� cký ultramaraton letos nekoná. Proto 
jsme se Dana zeptali na bližší informace 
k tomuto závodu:
„Bohužel, největší sportovní výzva, jakou 
jsem kdy přijal, se odkládá na příští  rok. 
Důvod je zřejmý - kauza ‘koronavirová 
pandemie’. Organizátoři nám poslali už 
i nový termín. Na start 9100 km dlouhé 
štreky Red Bull Trans Siberian Extreme, 
vedoucí z Moskvy do Vladivostoku, se 
postavíme 22. 6. 2021. Bude to přesně 

dva roky po dojezdu Race Across Ame-
rica, který jsme dokončili 22. 6. 2019. 
Z posunu na další rok nemám, stejně 
jako všichni sportovci, kteří se už přes 
zimu chystali na nějaký významný závod, 
vůbec radost. Ale je to prostě tak a nemá 
cenu se tí m nějak trápit. Budu muset 
na sobě pořád tvrdě makat, udržovat se 
v laufu. Red Bull Trans Siberian Extreme 
je fakt těžký kalibr, do kterého se musí jít 
na sto procent. Šance na jeho dokončení 
nejsou velké. Dodnes ho dokončilo pou-
ze devět sólo jezdců. Platí  tedy opět to 
samé jako před RAAM. Do Ruska nemů-
žu odjet s nějakými ambicemi na pořadí 
v závodě. Jediným cílem naší trojice je 
dostat mě do cíle a ten závod zvládnout. 
Samo o sobě by to byl velký úspěch. Bude 
to opět týmová práce. Jarda Šulc a Táda 
Kopča potvrdili svou účast v doprovod-
ném týmu i po přesunu na další rok. 
Velmi důležitý pro mě bude samozřejmě 

i příběh. Budeme se snažit dělat on-line 
streamy a další věci. No a až se vrátí m, 
rád bych vydal knihu, kterou už mám 
rozepsanou, a taky se rozjel na turné 
s přednáškami,“ svěřil se čtenářům naše-
ho Achátu Dan Polman.

Míla Pour

JAK PSÁT A POSÍLAT ČLÁNKY DO ACHÁTU?
1. Články zasílat na adresu achat@munovapaka.cz VČAS – tj. vždy do 15. dne v měsíci.
2. OBSAH článku nesmí mít komerční a reklamní charakter (nejedná-li se o placenou inzerci)
  a musí se týkat NOVOPACKA a lidí v něm žijících.
3. Text musí být napsaný v textovém editoru (Word), nikoliv ve formátu PDF či JPG.
4. ROZSAH článku je max. 3000 znaků vč. mezer (tj. zhruba ½ str. ve Wordu). 
  Rozsah článků do rubriky SPORT max. 2000 znaků. Každá škola v Nové Pace má k dispozici.
  prostor v rozsahu 1 strany. V případě překročení limitu si RR vyhrazuje právo na výběr příspěvků.
5. Každý článek musí mít jasné AUTORSTVÍ – tj. uvedené celé jméno (křestní i příjmení).
6. K článku zasílat maximálně 3 FOTOGRAFIE – pokud možno s popisky.
7. Fotografi e zasílat ve formátu JPG nebo TIF, nevkládat do Wordu.
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OBJEKTIVEM PAČÁKŮ

 FOCENO PŘI MTB VYJÍŽĎKÁCH NA NOVOPACKU A JEHO OKOLÍ


